
معاون وزیر صمت:

بهبود معیشت مردم در گرو 
تقویت تولید داخلی است

معاون وزیر صمت گفت: برای بهبود معیشت 
مردم باید در پی تداوم تولید و تقویت تولید 
داخلی باشــیم که در این صــورت حقوق و 
دســتمزد مناســبی به کارگران داده خواهد 
شــد.به گزارش ایســنا، ابراهیم شیخ با بیان 
اینکه امســال در کنار تحریم، با محدودیت 
انــرژی هم مواجــه بودیم، اظهــار کرد: این 
عوامل ســبب شــد صنایع در زمان تولید با 
محدودیت هایی مواجه شوند. همین امر سبب 

شد برنامه جبرانی تولید تنظیم شود که از ۱۵ اسفند تا ۲۵ خرداد ماه اجرا خواهد شد؛ چراکه در این 
صد روز، با حداقل محدودیت منابع روبرو بودیم.وی افزود: صنعت گران باید بتوانند فعالیت خود را به 
بهترین نحو احسن انجام دهند و لذا برنامه حمایت از تولید در دولت مطرح شد و به تصویب رسید. 
بر اساس این مصوبه اخیر برخی تعهدات بنگاه ها و شرکت های صنعتی نسبت به دستگاه های دولتی 
و خدمت رســان و نیز خدمات عمومی و تعویق پرداخت تسهیلات بانکی و تقسیط قبوض اخیر در 
پرداختِ تعهدات بیمه تأمین اجتماعی جزو برنامه ها بود.به گفته شیخ، صنعتگران باید بتوانند منابع 
مالی مناسبی در اختیار بگیرند و مواد اولیه خود را تأمین کنند و در فرایند تولید حداکثر بهره برداری 
را داشته باشند.وی با بیان این که این اقدامات به تازگی صورت گرفته ابراز امیدواری کرد: رویه های 
فوق تا حدی مشکلات صنعت گران کشور را بر طرف کند. ضمن اینکه اقدامات تکمیلی باید صورت 
گیرد. از جمله این اقدامات می توان به تأمین منابع مالی بانک ها اشــاره کرد و از طرفی تأمین ارز 
بــرای واردات نهاده ها و مواد اولیه صنعت باید صورت گیرد. تأمین انرژی اعم از برق و گاز هم باید 
اتفاق افتد.شیخ تصریح کرد: پتروشیمی های کشور به دلیل نبود خوراک در ماه های اخیر و افزایش 
قیمت آن با مشــکلات جدی روبرو شدند و باید به حمایت از آن اقدام کنیم.معاون وزیر صمت در 
بخشی دیگر از مصاحبه با رادیو گفت وگو با بیان اینکه نهادهای مختلف در نظام باید به خوبی و به 
سرعت عمل کنند تا شاهد اشکال جدی و عدم انسجام دستگاه های اجرایی نباشیم، افزود: انسجام 
لازم باید توسط نهادهای حاکمیتی رخ دهد؛ ولی در حقیقت همه این اقدامات جای بهبود دارد.شیخ 
خاطرنشان کرد: برای بهبود معیشت مردم باید در پی تداوم تولید و تقویت تولید داخلی باشیم؛ اگر 
تولید داخل رونق گیرد و صنعتگر توانمند شود، حقوق و دستمزد مناسبی به کارگران داده خواهد 
شــد. این روند منجر به افزایش قدرت خرید خواهد شد و منتج به رفاه بیشتر مردم است و این راه 

اصولی و درست است و سایر کشورهای موفق دنیا نیز همین راه را پیموده اند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد

ورود بخش خصوصی به واردات 
سیب زمینی

 معــاون امور برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی از ورود بخــش خصوصی به واردات 
سیب زمینی خبر داد و اعلام کرد: تاکنون ۱۰ هزار تن از مجوز ۵۰ هزار تنی واردات عملیاتی شده و 
با ورود تدریجی این محصول و توزیع آن، قیمت سیب زمینی در بازار کنترل خواهد شد.اکبر فتحی 
- معاون امور برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی - در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: برای 
واردات ســیب زمینی ۵۰ هزار تن مجوز صادر شــده که تاکنون ۱۰ هزار تن آن وارد شده است. در 
ابتدا یکی از شرکت های دولتی این کار را آغاز کرد، اما اکنون شرکت های وابسته به تعاون روستایی 
و بخش خصوصی نیز وارد میدان شده و ثبت سفارش انجام داده اند.وی با اشاره به تأثیر سرمازدگی 
بر تولید داخلی گفت: قرار بود در این مقطع از ســال، سیب زمینی جنوب کشور وارد بازار شود، اما 
متأسفانه حدود ۶۰ تا ۷۰ درصد این محصول به دلیل سرمای اخیر از بین رفته است. ازاین رو، برای 
جبران این کمبود، روزانه حداقل ۵۰۰ تن سیب زمینی وارد کشور خواهد شد که انتظار می رود تأثیر 

مثبتی بر بازار بگذارد.

با وجود پیشــرفت، زنان در اتحادیه اروپا هنوز ۱۲ درصد کمتر از مردان درآمد 
دارند. به گزارش ایســنا، شــاخص های متعدد، تفاوت های اقتصادی مداوم بین 
زنــان و مردان را برجســته می کنند و داده ها، این نابرابری هــا را غیرقابل انکار 
می سازند. در گزارش شکاف جنسیتی جهانی ۲۰۲۳ مجمع جهانی اقتصاد، اروپا 
با وجود داشــتن بالاترین برابری جنسیتی در میان تمام مناطق، از این چالش ها 
مســتثنی نیست. در سال ۲۰۲۳، درآمد زنان در اتحادیه اروپا، ۱۲ درصد کمتر 
از درآمد مردان ثبت شد، یعنی زنان به ازای هر ۱۰۰ یورویی که مردان دریافت 
می کردند، فقط ۸۸ یورو دریافتی داشــتند. داده های یورواستات نشان می دهد 
شکاف دســتمزد جنسیتی در اتحادیه اروپا در سال ۲۰۱۳، به میزان ۱۶ درصد 
بود که در مقایســه با رقم ســال ۲۰۲۳، چهار درصد بیشتر شده است. شاخص 
شــکاف دســتمزد تعدیل  نشده جنســیتی، شاخصی مفید اســت و تفاوت بین 
میانگین درآمد ناخالص ســاعتی مردان و زنان، بــه صورت درصدی از میانگین 
درآمد ناخالص ساعتی مردان بیان می شــود. این محاسبه شامل شرکت هایی با 
۱۰ کارمند یا بیشــتر است و در سال ۲۰۲۳، شاخص شکاف دستمزد جنسیتی 
تعدیل  نشــده از منفی ۰.۷ درصد در لوکزامبورگ تا ۱۹ درصد در لتونی، متغیر 
بود. نرخ منفی نشــان می دهد که زنان به طور متوســط  بیشتر از مردان درآمد 
داشــته اند. در ســال ۲۰۲۳، زنان در لتونی به ازای هر ۱۰۰ یورو درآمد مردان، 
فقط ۸۱ یورو درآمد داشــتند و پس از آن اتریش )۸۲ یورو( و چک )۸۲ یورو( 
قرار گرفتند. این تفاوت ها با در نظر گرفتن حقوق ماهانه حتی بیشــتر می شود، 
به عنوان مثال، اگــر میانگین حقوق در اتریش را ۲۰۰۰ یورو فرض کنیم، زنان 
در هــر ماه، ۳۶۰ یورو کمتر از مردان درآمد خواهند داشــت. لوکزامبورگ تنها 
کشــوری بود که زنان )۱۰۱ یورو( بیشتر از مردان )۱۰۰ یورو( درآمد داشتند. 
شــکاف دستمزد در بلژیک، ایتالیا و رومانی نیز کمتر از پنج یورو بود که آنها را 

پس از لوکزامبورگ به بهترین کشــورها برای زنان تبدیل کرد.
در میان پنج اقتصاد برتر اروپا، شــکاف دســتمزد جنســیتی به جــز در ایتالیا، 
همچنــان قابل توجه اســت؛ آلمان در بین ۳۱ کشــور، رتبه پنجــم را به خود 
اختصــاص داد و زنــان به ازای هر ۱۰۰ یورویی که مردان به دســت می آورند، 
فقــط ۸۲ یــورو درآمد دارند. این رقــم در بریتانیا، ۸۶ یورو و در فرانســه ۸۸ 
یورو اســت. اســپانیا اندکی کمتر از میانگین اتحادیه اروپا با ۹۱ یورو است، در 
حالی که ایتالیا، ســومین شــکاف کوچک را داشت و زنان به ازای هر ۱۰۰ یورو 
درآمد مردان، ۹۸ یورو درآمد داشــتند.با بررســی روندهای کلیدی، کشورهای 
اروپای شــرقی و مرکزی، شــکاف دستمزد جنســیتی تعدیل  نشده بیشتری را 
نشــان می دهند. در مقابل، کشــورهای اروپای جنوبی مانند ایتالیا، اســپانیا و 
پرتغال کمترین اختلاف را ثبت کردند.کشــورهای اسکاندیناوی همچنان شکاف 

دســتمزد جنســیتی قابل توجهی دارند، این شاخص در فنلاند، دانمارک و نروژ، 
بیش از میانگین اتحادیه اروپا ثبت شــده و ممکن اســت با توجه به شهرت آنها 
در برابری جنســیتی موجب تعجب باشد. شکاف درآمدی زنان و مردان اروپایی 
چرا حقوق زنان کمتر از مردان است؟کمیســیون اروپــا چهار دلیل اصلی برای 
شکاف دستمزد جنسیتی ارائه کرده است:حضور بیش از حد زنان در بخش های 
کم درآمدکمیســیون اروپا تاکید کرد که تقریبا ۲۴ درصد از شــکاف دســتمزد 
جنســیتی به تفکیک بخش ها مرتبط اســت، به این معنی که زنان بیشــتر در 
صنایع کم درآمد مانند مراقبت، بهداشــت و آموزش فعالیت می کنند و مشــاغل 
تحت ســلطه زنان، اغلب به طور سیســتماتیک کم ارزش تلقی می شــوند.توزیع 
نابرابر حقوق و دســتمزدزنان تمایل دارند ساعات بیشــتری در هفته نسبت به 
مردان کار کنند، با این حال، زنان ســاعات بیشــتری را صــرف کارهای بدون 
دســتمزد مانند مراقبت و مسئولیت های خانگی می کنند. در اتحادیه اروپا، زنان 
بایــد یــک ماه و ۱۵ روز بیشــتر کار کنند تا این تفاوت را جبران کنند.ســقف 
شیشــه ای )موانع نامرئی بر ضــد ارتقا موقعیت های مدیریتــی و اجرایی زنان(

موقعیت در سلســله مراتب نیز به طور قابل توجهی بر درآمد زنان تاثیر می گذارد 
و زنــان در نقش های مدیریت عالــی حضور ندارند، به عنــوان مثال، از هر ۱۰ 
مدیرعامل شــرکت های بزرگ کمتر از یک نفر زن هستند. مثال دیگر مربوط به 
بخش رسانه است؛ نتایج تحقیق انجام شده موسسه رویترز در دانشگاه آکسفورد 
نشــان داد که در سال ۲۰۲۵ فقط ۲۷ درصد از ۱۷۱ سردبیر برتر در ۲۴۰ برند 
رســانه ای زن هســتند.تبعیض در پرداخت در برخی موارد، زنان همچنان برای 
کار برابر با مردان، کمتر از آنان درآمد دارند. کمیســیون اروپا همچنین دریافت 
که اکثریت شکاف دستمزد جنســیتی در اتحادیه اروپا، توضیح ناپذیر است زیرا 
نمی توان آن را به عواملی مانند تحصیلات، شــغل، ساعات کار یا بخش اقتصادی 
نســبت داد. این کمیســیون تاکید کرد: شفافیت بیشــتر در پرداخت به کشف 
تفاوت های غیرقابل توجیه دســتمزد مبتنی بر جنســیت بــرای کار برابر کمک 
می کند. هدف دســتورالعمل شــفافیت پرداخت اتحادیه اروپا، رسیدگی به این 
مســائل به طور جامع است. نرخ اشــتغال نیز یکی از شاخص های کلیدی برابری 
جنســیتی اســت و نابرابری های زیادی همچنان در این مورد  وجود دارد. نرخ 
اشــتغال برای مردان نســبت به زنان در میان ۳۲ کشور اروپایی )اتحادیه اروپا، 
انجمن تجارت آزاد اروپا و کشــورهای نامزد اتحادیه اروپا(، در ســه ماهه سوم 
ســال ۲۰۲۴ بالاتر بود. میانگین اتحادیه اروپا برای مردان، ۸۰.۹ درصد و برای 
زنان ۷۰.۹ درصد اعلام شــد که نشان دهنده شــکاف ۱۰ درصدی است. ترکیه 
با شکاف اشــتغال ۳۸ درصدی برای زنان، متمایز از دیگر کشورهای اروپا است 

و به  طور مشــابه، این شکاف در ایتالیا، یونان و روم از ۱۸ درصد فراتر رفت.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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رئیس مجلس شورای اسلامی خطاب به وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: مشکل عدم پرداخت بدهی تامین اجتماعی به داروخانه های خصوصی تا پایان سال 
برطرف شود.به گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی امروز )سه شنبه( مجلس و در جریان بررسی سوال نماینده مردم تهران از وزیر تعاون، کار 
و رفاه و اجتماعی، گفت: درباره بحث مربوط به بیمه تأمین اجتماعی و داروخانه های شخصی که مقداری از دیون آن مانده است، با کمکی که در جلسه شورای 
عالی اقتصادی شــد، مقداری از پرداخت های عقب افتاده انجام شــد.رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی این موضوع را در 

اولویت بگذارد تا مشکل داروخانه های بخش خصوصی هم تا پایان سال حل و فصل شود.

www.sobh-eqtesad.ir

قالیباف: بدهی تامین اجتماعی به داروخانه های خصوصی باید 
پرداخت شود

info@sobh-eqtesad.ir

گزارش مرکز آمار از کوچک 
شدن سفره مردم

گــزارش مرکز آمار ایران نشــان می دهد که حجم مصــرف خانوار در پاییز 
۱۴۰۳ نســبت به مدت مشابه در ســال قبل کوچکتر شده است.به گزارش 
خبرگــزاری مهر، مرکز آمار ایران گزارش »شــاخص های کلان اقتصادی و 
اجتماعی کشــور« را منتشــر کرد. در این گزارش آخرین اطلاعات سالانه، 
فصلی یا ماهانه شــاخص های قیمت، وضع مالــی دولت، متغیرهای پولی و 
اعتباری، بــورس، بودجه خانوار و توزیع درآمد، جمعیت و نیروی انســانی، 
صنعت و معدن، تجارت خارجی، ســاختمان و مســکن، انرژی و کشاورزی، 
که در اســفندماه ۱۴۰۳ به روزرسانی شده است.منابع اطلاعاتی این گزارش، 
نتایج طرح های آمارگیری و محاسبات ملی مرکز آمار ایران و آمارهای ثبتی 
دســتگاه های اجرایی است.تحلیل رشد اقتصادی همیشه نکات ارزنده ای در 
دل خود داشــته است، واکاوی اجزای این شــاخص نیز اطلاعات مهمی را 
به دست سیاست گذاران و پژوهشگران می رساند.رشد مصرف خانوار کاهش 
یافت در یکی از بخش های این گزارش رشــد مصرف خانوار به عنوان یکی از 
مهمترین اجزای رشد اقتصادی، بررسی شده است. بررسی ها نشان می دهد 
برای دومین فصل متوالی در پاییز امسال مصرف خصوصی منفی شده و رشد 
سرمایه گذاری هم منفی شده است. این نشان می دهد که خانوار نه مصرف 
کرده و نه سرمایه گذاری، به طوری کلی دست خانوار نسبت به سال گذشته 

خالی تر شده است.

پیش بینی افزایش ۵ درصدی 
مصرف بنزین تهران در نوروز

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی استان تهران گفت: روزانه حدود 
۱۹.۵ میلیون لیتر از انواع سوخت در استان تهران مصرف شده که پیش بینی 
می شــود در نــوروز این میزان بــا ۵ درصد افزایش روبرو باشــد.به گزارش 
خبرگزاری مهر، فریدون یاسمی، مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
استان تهران با اشاره به فعالیت واحدهای نیروگاهی در تهران گفت: در استان 
تهران، چهار واحد نیروگاهی فعالیــت می کنند که در مجموع حدود ۱۹.۵ 
میلیون لیتر نفت گاز در این استان مصرف می شود.وی افزود: نیروگاه شهدای 
پاکدشــت روزانه ۱۲ میلیون لیتر، نیروگاه پرند ۶ میلیون لیتر و نیروگاه ری 
حدود ۱.۵ میلیون لیتر نفت گاز مصرف دارند، همچنین نیروگاه بعثت به طور 
کامل با گاز طبیعی فعالیت می کند.مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی اســتان تهران بیان کرد: تأمین ســوخت نیروگاه شهدای پاکدشت از 
طریق خطوط لوله و همچنیــن نفتکش های جاده پیما صورت می گیرد، در 
حالی که تأمین ســوخت نیروگاه های پرنــد و ری تنها از طریق نفتکش ها 
انجام می شود.یاسمی تصریح کرد: اســتان تهران به جز مصرف نیروگاهی، 
به طور متوســط حدود ۳۶ میلیون لیتر بنزین، نفت گاز و نفت کوره مصرف 
می کند.وی گفت: در استان تهران، ۴۵۰ جایگاه سوخت وجود دارد که در ایام 
نوروز بیش از ۵۰ تیم بازرسی شبانه روزی آماده ارائه خدمات سوخت رسانی 
هستند.مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی استان تهران تأکید کرد: 
نگرانی از بابت تأمین ســوخت وجود ندارد، اما لازم است مردم صرفه جویی 
را مد نظر قرار دهند.یاسمی اظهار کرد: در استان تهران، روزانه حدود ۱۹.۵ 
میلیون لیتر از انواع سوخت مصرف می شود و پیش بینی می شود که در ایام 
نوروز این میزان با ۵ درصد افزایش روبرو شــود.مردم برای سوخت گیری از 
کارت سوخت شخصی اســتفاده کنندمدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی اســتان تهران با تأکید بر لزوم استفاده مردم از کارت سوخت شخصی 
از مردم درخواســت کرد جز در موارد اضطراری نیازی به اســتفاده از کارت 
آزاد جایگاه داران نیســت و از مردم استان و هموطنان خواهش می کنم فقط 
از کارت سوخت شــخصی خود استفاده کنند تا بتوانیم از این سرمایه ملی 

حفاظت و صیانت کنیم.

بیت کوین از ترس رکود 
ریزش کرد

بزرگتریــن ارزهای دیجیتال جهان بــه روند نزولی خــود ادامه دادند و 
بیت کویــن با افزایش ترس از رکود، به زیر ۸۰ هزار دلار ســقوط کرد.به 
گزارش ایسنا، رکود اخیر بازار ناشی از عدم اطمینان اقتصادی، نگرانی در 
مورد تعرفه های آمریکا و کاهش اعتماد ســرمایه گذاران به دنبال نوسانات 
اخیر بازار است.سیاست های اقتصادی دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا و 
اعلامیه ذخیره استراتژیک بیت کوین آمریکا، بحث ها و هرج ومرج آشکاری 
را در میان ســرمایه گذاران برانگیخت. علاوه بر این، ترامپ روز یکشنبه از 
تاییــد احتمال ورود آمریکا به رکود در ســال جاری طفره رفت.بریکینگ 
نیــوز گزارش کرد، بیت کوین ۰.۹۲ درصد ســقوط کــرد و به ۷۹ هزار و 
۹۹۵ دلار رسید. اتریوم ۰.۳۰ درصد ریزش کرد و به قیمت ۲۰۱۱۳ دلار 
رســید. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر، ۲.۵۷ 
تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نسبت به روز قبل، ۴.۸۷ درصد 
کمتر شده است. در حال حاضر، ۶۱ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال، در 
اختیار بیت کوین است که ۰.۴۷ درصد افزایش روزانه نشان می دهد.حجم 
کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته، به ۱۵۲.۶۷ میلیارد دلار 
رسید که ۵۷.۵۷ درصد افزایش داشته است. ارزش حجم کل در امور مالی 
غیر متمرکز، در حال حاضر، ۸.۸۶ میلیارد دلار اســت که ۵.۸۰ درصد از 
کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های 
پایدار، اکنون ۱۴۳.۹۶ میلیارد دلار اســت که ۹۴.۳۰ درصد از کل حجم 

۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

گزیده خبر

مذاکره تحت رویکردهای قلدرمآبی اساساً بی معنا است

توسعه اقتصادی با مالیات 
هوشمند

تحول دیجیتال در بورس تهران محقق شد

ســازمان امور مالیاتی کشور ضمن انجام تکلیف قانونی خود برای تامین درآمدهای مالیاتی پیش بینی 
شــده، در تلاش است با حرکت به سمت یک نظام مالیاتی هوشمند و داده محور ضمن کاهش هزینه 
وصــول مالیات، گام های موثری برای تســهیل امور مؤدیان مالیاتی و ارتقای رویکرد خدمت رســانی 
خود بردارد.به گزارش ایســنا، تامین هزینه های جاری و زیرســاخت های عمومــی مورد نیاز جامعه 
از طریــق درآمدهای مالیاتی پایدار یکی از کارآمدترین راهکارها برای کاهش آســیب های ناشــی از 
اقتصاد تک محصولی و تلاطمات ناشــی از عوامل خارجی است. تامین درآمدهای مالیاتی زمانی قادر 
به تحقق این مهم خواهد بود که به شــیوه هوشــمند و بر اساس اطلاعات و داده های متقن محاسبه 

و مطالبه شده باشد تا ........

30 درصد از تعهدات ارزی سررسید شده پتروشیمی ها 
بازنگشته است

ذخیره ۷۴ هزار نمونه در بانک ژن موسسه 
اصلاح بذر

مدیر دفتر حفاظت و بهره برداری آب منطقه ای خراسان رضوی:

میانگین تبخیر آب در کشور ۶ برابر بیشتر از میانگین 
جهانی است

3

3

3

3

2

3

 

شکاف درآمدی زنان و مردان اروپایی



2روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران چهارشنبه 22 اسفند 1403  11 رمضان 1446  12 مارس 2025سیاست

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad
    سال بیستم    شماره  5639

www.sobh-eqtesad.ir
info@sobh-eqtesad.ir

مذاکره تحت رویکردهای قلدرمآبی اساساً بی معنا استگزیده خبر
عارف: نتیجه تمدن غرب می شود 

غزه، نتیجه تمدن ایران، افتخار و غرور

معاون اول رئیس جمهور گفت: فرهنگ ایران و فرهنگ اسلام را جدا نمی کنیم. کلمه 
ایران یعنی ایران اسلامی. نتیجه تمدن غرب می شود غزه. نتیجه تمدن ایران یعنی 
افتخار و غرور.به گزارش ایســنا، محمدرضا عارف صبح سه شنبه ۲۱ اسفند ۱۴۰۳ 
در مراسم تکریم و معارفه رئیس بنیاد ایران شناسی پس از گرامیداشت یاد مرحوم 
دکتر حسن حبیبی خاطر نشان کرد: در فرمایشات مقام معظم رهبری و بیانیه گام 
دوم بر مرجعیت زبان فارسی تاکید شده است. مرجعیت زبان فارسی یعنی اعتلای 
ایران. به کشورهای منطقه که سفر می کنیم از ایرانی بودن احساس غرور می کنیم. 
افتخار می کنند که با ایران تمدن مشترک دارند. باید هم در زبان فارسی که راهبرد 
کشــور مرجعیت علمی اســت یکی هم بحث ایران کار شود.وی بیان کرد: ما بحث 
های مفصلی در خصوص موسســه ایران شناسی داشــتیم. امروز ما با مسئله ایران 
هراسی روبه رو هســتیم. که ظلم به تمدن است. تمدن ایرانی و فرهنگ ایرانی راه 
نجات بشریت در کنار اسلام است. فرهنگ ایران و فرهنگ اسلام را جدا نمی کنیم. 
کلمه ایران یعنی ایران اسلامی. نتیجه تمدن غرب می شود غزه. نتیجه تمدن ایران 
یعنی افتخار و غرور.وی ادامه داد: این ایران هراسی به صورت کاذب توسط مدعیان 
تمدن تحمیل شــده اســت. ما راهی نداریم جز این که با زبان آنان و با اســتفاده از 
افرادی که این تمدن را می شناســدگند مسئله را حل کنیم. توصیه ما عموما این 
بود که چند چهره شاخص برجسته بین المللی را دعوت کنیم به ایران بیایند. تجربه 
خود من در کنفرانس هایی که از اســاتید به نام دعوت می کردیم، عموما وقتی از 
ایران می رفتند بالای ۹۰ درصد نظر آنان عوض می شــد.معاون اول رئیس جمهور 
با تاکید بر این که »این تمدن و فرهنگ ما اســت« ادامه داد: ما چون با آن زندگی 
می کنیم خیلی حس نمی کنیم. من صادقانه ســؤال می کنم که از کارشناسانی که 
از ایران رفتند بعد از یکســال زندگی در خارج از کشور نظرشان را بپرسید. آنان که 
صادق هستند می گویند از رفتن پشیمان هستیم. ما خیلی مشکل داریم. در زمینه 
نخبگان و دانشمندان نمی توانیم معیشت مناسب برای آنان و ابزار لازم برای آنان را 
فراهم کنیم. خارج که می روند این دو مشــکل را ندارند اما با مشکل فراتر روبه رو 
می شوند. این مشکل  نبود تمدن ایرانی است.وی افزود: باید قدر نخبگان در جامعه 
دانسته شود. کشورهای اوراســیا و کشورهای اکو و کشورهای منطقه و کشورهای 
اســلامی اولویت اول هستند که ایران را به آنان معرفی کنیم. گاهی کشورها عربی 
تحت تاثیر فرهنگ تحمیلی هســتند و واژه ایران هراسی را به صورتی در آن حس 
می کنیم. گاهی در مذاکرات خصوصی حس می کنیم تحت تاثیر آن واژه هســتند. 
وقتی یک کشور اسلامی می پرسد که آیا دنبال سلاح هسته ای هستید قابل تعجب 
است. برای ما یک قطره خون هم ارزش دارد. این فرهنگ ایرانی نمی تواند به سراغ 
سلاح هسته ای برود. در ذات فرهنگ ایرانی است که باید کسب علم کند و از فناوری 
پیشرفته حداکثر استفاده را کند. فناوری هسته ای را در جهت اعتلای انسانیت و رفع 
مشــکلات جامعه باید استفاده کنیم. در این زمینه نه با کسی مشورت می کنیم و 
نه دستور می گیریم. هر چه به دست آوردیم در اختیار همه قرار می دهیم.وی تاکید 
کرد: غربی ها باید توجه کنند که اسناد بالادستی ما به تایید یک مرجع دینی می رسد. 
غربی ها مرجعیت را در اسلام و شیعه درک نمی کنند. باید دیپلماسی ایران  شناسی 
را جلو ببریم. آقای دکتر صالحی این مســئولیت با شماست. یکی از اولویت های ما 
دیپلماســی ایران شناسی است. این یعنی ارتقای اخلاق و معرفت در دنیا. این یعنی 
حاکمیت صلح. تمدن ایرانی همواره با ســلح عجین بوده است.عارف بیان کرد: در 
طول این ۵۰ سال هم همواره نشان دادیم. با هیچ کس دعوایی را شروع نکردیم اما 
با هیچ احدی که کوچک ترین نگاهی به یک سانتی از زمین ما دارد کنار نمی آییم. 
مدافعین قدری هستیم. یک جوان ۱۴ ساله ما می تواند با یک دسته نیروهای سازمان 
یافته و آموزش یافته غرب روبه رو شــود. این تمدن ایران اســت.وی تاکید کرد: ما 
اهل صلح هستیم. دنبال توسعه دانش خود در همه جوانب هستیم. این هم در سند 
چشم انداز آمده است. برای این وظیفه ملی باید دیپلماسی ایران شناسی به کمک 
دیپلماســی سیاسی بیاید. هم عرض این دوتا دیپلماسی علمی است. دکتر صالحی 
فارغ تحصیل بهترین دانشگاه دنیاســت. هر جایی هم کاری را پذیرفت موفق شد. 
اینجا هم خیلی ناز ایشان را کشیدیم تا پذیرفت. حضور ایشان در فرهنگستان علوم 
نعمتی اســت. رویکرد علمی و دراز مدت دارند. این چهره امروز به موسســه ایران 
شناســی آمده است. ما چیزی نمی خواهیم اختراع کنیم وظیفه ما حفظ این امانت 
است که به دســت ما رسیده است. تا به امروز کوتاهی کردیم.وی ادامه داد: ارتقای 
ایران شناســی یعنی ارتقای جایگاه علمی کشور. شما زمانی که به کشورهای حوزه 
تمدن ایران ســفر می کنید احساس نمی کنید در یک کشور خارجی هستید. باید 
این سرمایه را حفظ کنیم. باید غفلت ها را جبران کنیم. خواهش می کنیم دکتر علی 
اکبر صالحی برنامه راهبردی کیفی را تدوین کند. ما دو مسئله داریم. یکی رسیدن 
به مرجعیت علمی زبان فارسی است. مزیت ما نیروی انسانی برجسته و عالمی است 
که باید در همه امور محل مشورت و تصمیم گیری باشند. انِ شاالله  این موسسه با 
یک برنامه جامع حرکت خواهد کرد. امیدوارم به اتفاق چهره های فعالی که در کشور 
و دانشگاه داریم موفق خواهیم شد. امیدوارم خداوند توفیق دهد در مسیر ارتقای 
نظام خــود و حاکمیت ارزش های خود و اعتلای ایران و زبان فارســی موفق 
باشــیم.وی در ابتدای ســخنان خود با یادآوری ویژگی  مسئولیت پذیری دکتر 
حســن حبیبی بنیانگذار بنیاد ایران شناسی بود اظهار کرد: هر جا که مشکلی 
بود ایشــان مســئولیت می پذیرفت اما به این بنیاد علاقه ویژه داشت. در یکی 
از جلســات شورای عالی انقلاب فرهنگی بحث ریاســت فرهنگستان زبان بود 
خیلی همه اصرار کردند که ایشــان ریاست فرهنگستان را بپذیرد. برای اولین 
بار دیدم امتناع کرد. آخرش خســته شد و دلیل مخالفت را گفت؛ طبق قانون 
اساسی یک فرد نمی تواند دو شغل داشته باشد. ایشان چون رئیس بنیاد ایران 
شناسی بود از پذیرفتن مســئولیت فرهنگستان زبان فارسی امتناع کرد. گفت 
به شرطی که شورای عالی انقلاب فرهنگی دو شغلی مرا بپذیرند قبول می کنم. 
شورا به اتفاق آرا تصویب کرد دو شغلی بودن ایشان منعی ندارد. ایشان هر دو 
مســئولیت را پذیرفت. یاد این استاد برجسته و تاثیر گذار در انقلاب را گرامی 
می داریم.وی ادامه داد: ان شــاالله راه ایشــان در این موسســه مهم و کلیدی 
ادامه پیدا کند. من صمیمانه از زحمات دکتر رجبی تشــکر می کنم. اصولا کار 
فرهنگی کار مشــکلی است. در موسسه ای حرف می زنیم که شاخص ها کیفی 
اســت. به همین دلیل توقع گزارش سالانه نداریم. آن چه که کشور ما نیاز دارد 
روند کارهاســت. روند فعالیت این بنیاد نشان می دهد در خصوص رسالت این 
موسسه و اساسنامه این موسســه جلو رفتیم. هم تبریک می گویم و هم تشکر 
می کنم از دوســت ۴۰ ساله خودم دکتر صالحی که این مسئولیت را پذیرفتند.

تقدیم رونوشت استوارنامه سفیر 
جدید ایران به وزیر روابط خارجی 

نیکاراگوئه

ســفیر جدید جمهوری اسلامی ایران در نیکاراگوئه اســتوارنامه خود را به وزیر روابط 
خارجی این کشــور تقدیــم کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، رامین زارع ســفیر جدید 
جمهوری اســلامی ایران در ماناگوا )نیکاراگوا( در تاریخ ۲۰ اسفند ماه ۱۴۰۳ با حضور 
در وزارت روابط خارجی این کشور با جناب آقای والدراک جائنسکه وزیر روابط خارجی 
نیکاراگوا دیدار و رونوشــت استوار نامه خود را به ایشــان تقدیم کرد.بنا به اعلام وزیر 
خارجه نیکاراگوا و وفق قوانین این کشــور، بعد از این دیدار سفیر کشورمان رسماً کار 

خود را آغاز خواهد کرد.

ســخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری در پاسخ به این سوال که آیا نامه ترامپ به ایران 
ارسال شده است، گفت: خیر، نامه ای دریافت نشده است.به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل 
بقایی سخنگوی وزارت خارجه کشورمان در نشست خبری در پاسخ به این سوال که آیا نامه 
ترامپ به ایران ارســال شده اســت، اظهار کرد: خیر نامه ای دریافت نشده است.وی در مورد 
تهدیدات آمریکا علیه ایران گفت: تهدید و استفاده از زور طبق همه قوانین ممنوع است و یک 
تخلف در سطح بین المللی است. این موضوع به اشکال مختلف مطرح بوده است. اما آیا ملت 
ایران در مقابل این تهدیدات واکنشی غیر از مقاومت و جدیت در پیشبرد اهدافش داشته؟ خیر. 
ماهیت سیاست گذاران Hمریکایی قلدرمابانه و بی توجهی به قوانین و حقوق بین الملل است. 
استفاده از دوگانه مذاکره -جنگ، گویای عدم جدیت در مذاکره است. ایران هیچگاه از مذاکره 
بدین معنا عدول نکرده است. مذاکره تحت فشار و تهدید بی معناست. موضع ایران روشن است. 
دیشب هم وزیرخارجه در ایکس تاکید کردند که ایران مذاکره تحت فشار را نخواهد پذیرفت.

سخنگوی وزارت خارجه در مورد عدم تمدید معافیت عراق برای خرید گاز گفت: اصولاً اینگونه 
اظهارات، اعترافی به قانون شکنی و جنایت علیه بشریت است. تحریم های یکجانبه آمریکا هیچ 
توجیه قانونی و حقوقی ندارد و مسئولیت دولت آمریکا را در پی دارد. آنچه مهم است، اینکه 
کشورهای منطقه بر اساس منافع خودشان تصمیم بگیرند و اجازه ندهند فشارهای غیرقانونی 
تأثیری بر روابطشان با ملت ایران داشته باشد. با مقامات عراقی در ارتباط هستیم.نگرانی هایمان 
را به کشورهایی که در سوریه نفوذ و حضور دارند، اعلام کردیموی در مورد کشتار علویان در 
سوریه، تصریح کرد: در این چند روز اتفاقات بسیار ناخوشایند و غم انگیزی در سواحل غربی 
سوریه اتفاق افتاد. اینگونه اقدامات را قاطعانه محکوم می کنیم و هرگونه اقدام خشونت آمیز و 
کشتار علیه غیر نظامیان هیچ توجیحی ندارد. این آزمونی بسیار مهم و واقعی است برای حاکمان 
ســوریه برای اینکه به وظایف خودشــان، یعنی حفظ جان و مال همه سوری ها عمل کنند. 
نگرانی هایمان را به طرق مقتضی به کشورهایی که در سوریه نفوذ و حضور دارند، اعلام کردیم 
و امیدواریم کشــتارها علیه طیف های مختلف مردم ســوریه متوقف شود. اینگونه برخوردها 
وضعیت امنیتی در سوریه را پیچیده تر خواهد کرد.وی درباره نظر مشورتی دیوان بین المللی 
دادگاه لاهه و لغو نشســت توسط ســوئیس گفت: اشاره شما به قعطنامه ای است که در سال 
۲۰۲۴ در مجمع عمومی تصویب شــد و از ســوئیس خواســته بود که در حمایت از اهداف 
غیرنظامی در مخاصمات بین المللی نشست برگزار کند. هدف این بود که مصوبه ای توسط اعضا 
و بر اساس این اسناد در حمایت از مفاد حقوق بشردوستانه در غزه و فلسطین تدوین شود. در 
این چند ماه، رایزنی های فشرده ای صورت گرفت با هدف برگزاری این اجلاس، ما هم متأسف 
شدیم که سوئیس تصمیم گرفت اجلاس را برگزار نکند. این موضوع در جده هم بحث شد و 
وزرا ابراز تأسف کردند. ما قضاوتی نمی کنیم، ولی واقعیت این است که در دو سال گذشته علی 
رغم نقض های فاحش، واکنش درخوری از ســوی متولیان حقوق بشر مشاهده نشد.بقایی در 
مورد کشته شدن دو شهروند ایرانی در فرانسه و مفقود شدن یک خانم میان سال، تصریح کرد: 
از دغدغه رسانه ها تقدیر می کنم. وزارت خارجه وظیفه خودش می داند که در جهت حمایت از 
حقوق اتباع ایرانی عمل کند. این دو شهروند ایرانی حدود سه ماه قبل در فرانسه طی عملیاتی 
که ابعادش برای ما مشخص نیست به قتل رسیده اند. اصول مبنایی قضائی اقتضا می کند که 
دستگاه قضائی کشور مربوطه رسیدگی کند. پیگیر هستیم اما برای ما روشن نیست که روند 
رسیدگی قضائی آغاز شده یا نه.وی ادامه داد: متأسفانه مطلع شدیم یکی از شهروندان ایرانی، 
یک خانم میانسال و استاد دانشگاه ناپدید شده است و هنوز نتوانسته ایم اطلاعات دقیقی کسب 
کنیم. دیروز با ســفارت فرانسه صحبت شــد و بخش کنسولی ما پیگیری کرد، لذا امیدواریم 
اطلاعات لازم کسب شود.کشورهای اســلامی باید از هر ابزاری برای پایان اشغالگری استفاده 
کنندبقایی در مورد برگزاری نشست وزرای سازمان همکاری های اسلامی و رسیدگی به کوچ 
اجباری مردم غزه گفت: ســند جده یکی از قوی ترین سندها است که تاکنون توسط سازمان 
همکاری های اسلامی منتشر شده و در آن بر محوریت فلسطین برای امت اسلام تاکید شده و 
اینکه کشورها باید از هر ابزاری برای پایان اشغالگری استفاده کنند. در خصوص کوچاندن مردم 
غزه و الحاق کرانه باختری موضع روشن بود و با هرگونه طرحی برای آواره کردن مردم فلسطین 
چه در داخل و خارج قاطعانه مخالفت شده است و با عنوان نسل کشی از آنان یاد شده است.

وی گفت: همینطور تاکید بر ارائه کمک های بشردوستانه و حمایت از مردم فلسطین بیان شده 
است. یکی از نکات غم انگیز در متن سند این است که کشورها تاکید بر کمک به یتیمان غزه 
کردند و این واقعاً غم انگیز است. بیش از ۴۰ هزار نفر در این مدت خانواده های خودشان را از 

دست دادند.سخنگوی وزارت خارجه افزود: این موضوعی است که ادامه خواهد داشت و سفرای 
کشــورهای اســلامی در نیویورک مأموریت یافتند تا اقداماتی را در راســتای اجرایی کردن 
تصمیمات انجام دهند.مذاکره بحث متفاوتی با عملیات روانی و رســانه ای استبقایی در مورد 
احضار کاردار ایران توسط ترکیه گفت: سفیر ما در آنکارا به وزارت خارجه ترکیه دعوت شده بود. 
همینطور ما نیز همین کار را کردیم. بخاطر اظهارات غیرقابل قبول ترکیه در مورد ایران سفیر 
ترکیه در ایران دعوت شد و مراتب اعتراضات مطرح شد. موضع ما روشن بیان شد. در ملاقاتی 
که در سازمان همکاری های اسلامی در جده برگزار شد، گلایه های ما به همتای ترک منتقل 
شد و تاکید شد که ایران برای روابط دو ملت ارزش بسیاری قائل است. رویکردهایی که برای 
فرافکنی در ارتباط با سوریه است را نمی پذیریم. همه کشورهایی که به نوعی مؤثر در تحولات 
سوریه هستند به وظایف خود عمل کنند.سخنگوی وزارت خارجه در مورد درخواست ایران در 
نشست سازمان همکاری های اسلامی برای تحریم رژیم صهیونیستی، افزود: در رابطه با توقف 
هرگونه حمایت از رژیم، این خواســته مطرح بوده است. اگر بپذیریم نسل کشی در غزه اتفاق 
افتــاد، از جملــه قطع آب و برق غزه و در مورد آنان تردیدی هم نیســت، در این موارد طبق 
کنوانســیون منع نسل کشی، کشــورها تعهداتی دارند تا برای توقف نسل کشی از هر ابزاری 
استفاده کنند. گام اول هم توقف ارسال سلاح به رژیم صهیونیستی است که تاکنون محقق نشده 
است. خواست کشورهای اسلامی که در متن قطعنامه نشست جده هم آورده شده این است که 
کشــورها باید از هرگونه روابط تجاری با رژیم خودداری کنند. این فقط مربوط به کشورهای 
اسلامی نیست و دو هفته قبل هم اتحادیه آفریقا در مصوبات خودش به این مورد اشاره کرد.وی 
در مورد نقش نامه نگاری از سوی آمریکا و پا پیش گذاشتن ایالات متحده برای انجام مذاکره 
افزود: مذاکره بحث متفاوتی با عملیات روانی و رسانه ای است.همه طرف هایی که در تحولات 
سوریه خودشان را دارای نقشی می بینند مسئولیت مستقیم دارندسخنگوی وزارت خارجه در 
پاســخ به این سوال که لایحه حمایت از ایرانیان خارج از کشور در کمیسیون امنیت مجلس 
نهایی شد، این لایحه چقدر کمک کننده است، گفت: ما همیشه هموطنان مان در خارج از کشور 
را بخشی از جامعه بزرگ ایرانی در نظر گرفته ایم و به دلیل برخورداری از یک نقطه مهم و اصل 
و اشتراک که تپیدن قلبشان برای وطن است، ظرفیت بسیار مهم برای کمک به بهبود و آبادانی 
کشور هستند. این لایحه با این نگاه پیشنهاد شد. فکر می کنم نتیجه خوبی خواهد داشت.وی 
در مورد روابط ایران و چین گفت: رابطه ما با چین بسیار مهم و حسنه است که دارای سابقه 
تمدنی طولانی است. چین از حیث نقش مثبت و سازنده ای که در منطقه ما ایفا کرده ارزشمند 
اســت و در سطح سازمان های بین المللی چین خودش را بخشی از جنوب جهانی و در حال 
توسعه می داند و نسبت به توسعه کشــورها گام برمی دارد که امیدواریم ادامه یابد.سخنگوی 
وزازت خارجه در مورد واکنش ایران به تشدید جدایی طلبی در بالکان، اظهار کرد: برای امنیت 
و ثبات در منطقه بالکان بسیار ارزش قائلیم و معتقدیم طرف های دخیل در بوسنی و هرزگوین 
تلاش بیشتری داشته باشند. امیدواریم اختلاف نظرها از طریق گفتگو به نتیجه برسد. قائل به 
این هســتیم که مداخلات خارجی هیچگاه سازنده نبوده و روند گفتگوهای داخلی را کندتر 
می کند.وی در مورد برگزاری نشستی در مورد تحولات سوریه و عدم دعوت از ایران اظهار کرد: 
در جریان نشستی هستیم که کشورهای همسایه سوریه در آن مشارکت دارند. همه طرف هایی 
که در تحولات سوریه خودشان را دارای نقشی می بینند مسئولیت مستقیم دارند و امیدواریم 
نسبت به تبعات کنش و واکنش آنها در سوریه آگاه باشند.بقایی در مورد اتهام زنی ها به ایران 
در مورد تحولات ســوریه تصریح کرد: این اتهامات مضحک و مردود است و انگشت اتهام دراز 
کردن به سمت ایران و آدرس اشتباه دادن است. این اتهام زنی ها کمکی به حل موضوع سوریه 
نخواهد کرد. آنچه مهم است اینکه باید هرچه سریع تر کشتار بی گناهان در سوریه متوقف شود.

احضار سفیر سوئد درباره اظهارات ناشایست یکی از مقامات سوئدی درباره مسائل داخلی ایران 
بودســخنگوی وزارت خارجه در مورد گزارش رویترز مبنی بر اقدامات ایذایی علیه کشتی ها، 
اظهار داشت: این خبرگزاری که نام بردید بارها با تخطی از اصول حرفه ای خبررسانی، خود را 
در بخشــی از کارزار فریب اجتماعی درباره ایران و غرب آسیا قرار داده و اقدام به تولید و نشر 
اخبار غیرواقعی، کذب و جهت دار درباره موضوعات منطقه و ایران کرده است. این موضوع هم 
از لحاظ حقوق بین الملل و هم منشور ملل متحد کاملاً مردود است و هیچ مبنایی برای هرگونه 
اقدام ایذایی علیه تجارت آزاد و کشتی های کشورها در آب های آزاد وجود ندارد. اینها فضاسازی 
رسانه ای است. تجارت دریایی ایران مشروع و قانونی است و به فعالیت های خود طبق مقررات 
حقوق بین الملل ادامه خواهیم داد.وی در مورد احضار سفیر سوئد به وزارت خارجه، گفت: احضار 

سفیر سوئد درباره اظهارات ناشایست یکی از مقامات سوئدی درباره مسائل داخلی ایران بود که 
هم مداخله جویانه و هم عاری از حقیقت بود. این نگاه و رویکردها علیه ایران، غیرقابل قبول است 
و لازم بود نگاه و مواضع ایران به دولت ســوئد منتقل شود.وی در مورد سفر وزیر برق عراق به 
ایران و لغو معافیت تحریمی عراق برای خرید برق ایران، گفت: آنچه مشــخص اســت، ایران 
همیشه بر اساس مصالح و منافع ملی خود و منافع متقابلی که با کشورهای شریک و دوست 
خود قائل بوده تصمیم گرفته است. هم بر اساس اصل حاکمیت ملی دولت ها و مبتنی بر منافع 
ملموس دو ملت ایران و عراق، هر دو کشور باید موضوع اصلی شان و عامل اصلی درباره هرگونه 
تصمیم گیری در مراودات تجاری شان منافع یکدیگر باشد و اجازه ندهند قلدرمآبی و مداخلات 
طرف ثالث، منافع و مصالح دو کشور را تحت تأثیر قرار دهد.بقایی در مورد گفتگوها با سه کشور 
اروپایی افزود: طرف های اروپایی با توجه به اینکه عضو در برجام هستند و روسیه و چین هم 
بخشــی از این روند هستند و قانونا عضو برجام هستند؛ با آنها گفتگو داریم. احتمالاً در آینده 
نزدیک یک جلسه ای در سطح کارشناسی با این کشورها خواهیم داشت.وی در مورد اظهارات 
سخنگوی دولت طالبان پیرامون روابط ایران و افغانستان گفت: در گفتگوی مستمر با مقامات 
افغانستان هستیم. امیدواریم این گفتگوها با درک مشترک طرفین در به نتیجه رسیدن مسائل 
منجر شود. قطعاً همسایگان باید در روابط با یکدیگر این رویکرد را مورد توجه قرار دهند.مذاکره 
تحت رویکردهای قلدرمآبی اساســاً بی معنا استسخنگوی وزارت خارجه در مورد دخالت های 
آمریکا در تعاملات ایران در منطقه گفت: وضعیت ما خوب اســت. کشــورهای منطقه برای 
حاکمیت ملی و موضوعات مرتبط با استقلال خودشان ارزش قائل هستند. رابطه ما با کشورهای 
منطقه خوب و رو به رشد است. در ادامه مسیر هم، ما و کشورهای منطقه حتماً به تعاملات 
خودمان ادامه خواهیم داد.بقایی در مورد پاسخ ایران به تهدیدات آمریکا و پاسخ ایران به روسیه 
در خصوص مذاکره با آمریکا گفت: این موضوع اساساً مبنا ندارد. به این معنا که مذاکره تحت 
رویکردهای قلدرمآبی اساساً بی معنا است و ایران موضع خودش را خیلی صریح بیان کرده است.

وی در مورد ادعاهای آژانس علیه برنامه صلح آمیز هسته ای ایران و گزارش جامع آژانس گفت: 
ما متاسفیم که مدیرکل آژانس بعضی از اظهارات که جنبه سیاسی دارد را تکرار می کند. این 
رویکرد جز اینکه به التهابات دامن بزند، اثری ندارد. این حرف ها سفسطه است. طبق معاهده 
منع اشاعه هسته ای، هیچ محدودیتی در رابطه با غنی سازی وجود ندارد. ما به بازرسی ها پایبند 
بودیم و آژانس به آن اعتراف دارد. خود ما در برخی موارد از ســوخت ۶۰ درصد یا بالاتر برای 
رآکتور تحقیقاتی تهران استفاده کردیم. اما اینکه شما بخواهید از گزارش های ادعایی سوءاستفاده 
کنید قابل قبول نیســت.بقایی در مورد روابط ایران و آلمان گفت: گفتگو با سه کشور اروپایی 
راجع به یکی از موضوعات مهم با اروپا اســت و آن هســته ای است. تمرکز گفتگوها مباحث 
هسته ای است. حتماً بی تأثیر نیست و این یک مجرای طولانی مدت میان ایران و طرف های 
اروپایی است. دولت جدید آلمان با مبنا قرار دادن منافع ملی خود و بر اساس یک نگاه مستقل 
نســبت به تحولات منطقه و روابطشــان درباره ایران، تصمیم مناسبی را اتخاذ کنند. برخی 
تصمیماتی که در چند ماه اخیر رخ داد درست نبود و در جهت منافع دو کشور نبود. خصوصاً 
تعطیل کردن نهادهایی که واســطه روابط ملت و ملت بود و اینها سازنده نبود و امیدواریم در 
رویکردهای خود تجدیدنظر کنند. بعد از مدتی که ما در آلمان سفیر نداشتیم، سفیر ما عازم 
شــده و ســفیر آلمان هم در تهران حضور دارد و امیدواریم تحولات منجر به بهبود در روابط 
دوجانبه شود.طی یک رفراندوم باید درباره نظام سیاسی فلسطین تصمیم گیری شود سخنگوی 
وزارت خارجه در مورد گفتگو با اروپایی ها درباره مکانیزم ماشه گفت: هیچ توجیهی برای فعال 
کردن سازوکار ماشه نمی بینیم و طرف ها دارند به این نتیجه می رسند که نمی توان از آن برای 
اهداف خود استفاده کنند. گفتگوهای ما با اروپایی ها اواخر اسفند در سطح کارشناسی برگزار 
خواهد شــد.بقایی در مورد تحفظات ایران نسبت به برخی از مفاد قطعنامه سازمان همکاری 
اسلامی گفت: تحفظات ما چیز جدیدی نیست. ما در مصوباتی که چه در مجمع عمومی سازمان 
ملل و چه دیگر مجامع که بحث دو دولتی مطرح می شود، نظر خودمان را بیان می کنیم. از این 
موضوع صرفاً به عنوان یک فریب برای دست اندازی بیشتر به سرزمین های فلسطینی استفاده 
شده است. ما قائلیم که طی یک رفراندوم باید درباره نظام سیاسی فلسطین تصمیم گیری شود. 
چیزی که الان می بینیم موجودیت آپارتایدی است که بخش قابل توجهی از سرزمین فلسطین 
را به اشغال درآورده و مرتکب جنایت شده است. فقط ما نبودیم، بلکه کشورهای دیگر هم موضع 
خود را ثبت کردند و گفتند که دورنمایی برای مفهوم دو دولتی وجود ندارد.سخنگوی وزارت 
خارجه درباره تفاوت گفته های نمایندگی ایران در سازمان ملل و عراقچی درباره مذاکرات 
گفت: موضع وزارت خارجه بیان شــد و دیشب هم وزیر، موضع را بیان کردند. هیچ ابهامی 
در این خصوص وجود ندارد و بیان و صحبت های مقامات رسمی وزارت خارجه هیچ ابهامی 
ندارد.بقایی در مورد رویکرد ایران نســبت به افغانســتان و انتصاب آقای بهرامی به عنوان 
مدیرکل جنوب آسیا، افزود: ما آماده هرگونه همکاری برای تحقق امنیت در کشور همسایه 
افغانســتان هستیم. سیاست های هر کشــوری در رابطه با موضوعات سیاست خارجی در 
چارچوب های مشخص تدوین می شود و بر اساس منافع درازمدت کشورها دیده می شود و 
در مورد آن تصمیم گرفته می شود.سخنگوی وزارت خارجه در مورد پیگیری پرونده جنایت 
و حملات شــیمیایی در حلبچه گفت: جنایات جنگی و بقیه جنایات، مشمول مرور زمان 
نمی شــود. علی رغم اینکه اســتفاده از تسلیحات شــیمیایی در دهه ۶۰ در جریان جنگ 
تحمیلی علیه ایران انجام شد، ما کماکان این جنایت را پیگیری می کنیم و معتقدیم برخی 
کشــورهای اروپایی از جمله آلمان به جهت فراهم کردن عامدانه ســلاح های شــیمیایی 
همدســت در جنایت های صدام هستند و باید پاسخگو باشند. حقیقت باید روشن شود. ما 
هم اکنون با قهرمانان خود مواجهیم که از این جنایت آثار دیدند و خانواده های آنان را آزار 
می دهد. این جنایت از دید ایران هرگز محو نخواهد شــد. وی خاطرنشــان کرد: در سطح 
بین المللی پیگیری مســتمری داریم و ۲ ســال پیش در خصوص آلمان، پیشــنهاد ایجاد 
کارگروه مشترک جهت رســیدگی به پرونده ارسال اقلام شیمیایی به عراق مطرح شد. ما 

حتماً این موضوع را پیگیری خواهیم کرد.

عراقچی: بر تعهد خــود به دولت 
عــراق به منظــور دفــع اقدامات 
پایبندیم.به  آمریــکا  غیرقانونــی 
ســید  مهر،  خبرگزاری  گــزارش 
عبــاس عراقچی دوشــنبه شــب 
شــبکه  در   ۱۴۰۳ اســفند   ۲۰
اجتماعی ایکس نوشــت: بســیار 
تأسف آور اســت که دولت ایالات 
متحده تصمیم گرفته تا مردم بی 
گناه عراق را با محــروم کردن از 
دسترســی به خدمات اولیه مانند 
برق، به ویژه در آســتانه ماه های 
گرم ســال آینده، هدف قرار دهد.

وی تأکید کــرد: ما در کنار مردم 
عراق هســتیم و بر تعهد خود به 
دولت عراق برای تعامل به منظور 
دفــع اقدامــات غیرقانونی ایالات 

متحده، پایبندیم.

گزارش کمیسیون کشاورزی در مورد ارزیابی اقدامات و عملکرد وزارت جهاد کشاورزی در راستای تنظیم بازار و تامین کالاهای اساسی و مایحتاج 
عمومی در ایام ماه مبارک رمضان و نوروز ۱۴۰۴ در مجلس قرائت شد.به گزارش ایسنا، سمیه رفیعی سخنگوی کمیسیون کشاورزی در جلسه علنی 
امروز مجلس گزارش کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست در مورد ارزیابی اقدامات و عملکرد وزارت جهاد کشاورزی در راستای 
تنظیم بازار و تامین کالاهای اساسی و مایحتاج عمومی در ایام ماه مبارک رمضان و نوروز ۱۴۰۴ را قرائت کرد.رفیعی عنوان کرد: علی رغم بیانات رهبر انقلاب درباره ساماندهی معیشت مردم، 
شواهد و داده های اخذ شده از سطح بازار بیانگر آن است که تامین کالاهای اساسی کشاورزی در کشور هرزگاهی دچار تکانه ها و چالش های اساسی شده و با نوسانات قیمتی اعم از افت یا 
افزایش شدید قیمت محصولات مواجه می شود. از این رو همزمانی عید نوروز و ایام ماه مبارک رمضان در سال جاری و تجربه چالش های موجود در تنظیم بازار کالاهای اساسی منجر به 
آن گردید تا اقدامات صورت گرفته در راستای تنظیم بازار و تامین مایحتاج عمومی مردم طی هفته اخیر مورد رصد نظارتی و توجه ویژه کمیسیون قرار گرفت و ضمن دعوت از مسئولین 
مربوطه اقدام به بررسی ابعاد موضوع از طریق برگزاری جلسات نظارتی نمود که اینک گزارش اجمالی نتایج حاصله در اجرای تبصره یک ماده ۱۰۷ قانون آیین نامه داخلی مجلس شورای 

اسلامی و مردم شریف ایران و نمایندگان محترم مجلس تقدیم می گردد.

امیر تاج الدینی با تاکید بر اینکه رزمایش مرکب کمربند امنیت دریایی ۲۰۲۵ هر ســال با پیشــرفت همراه است، بیان کرد: در این دوره، هم در 
تعداد یگان های شرکت کننده و هم در تخصصی تر شدن تمرینات، شاهد رشد بوده ایم.به گزارش ایسنا، امیر تاج الدینی با اشاره به برگزاری هفتمین 
مرحله از رزمایش مرکب کمربند امنیت در شمال اقیانوس هند، گفت: این رزمایش به صورت سالانه و با مشارکت نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران، نیروی دریایی سپاه پاسداران، یگان های شناور نیروی دریایی فدراسیون روسیه و نیروی دریایی جمهوری خلق چین برگزار می شود.

وی با اعلام این موضوع که شعار این رزمایش بر مبنای »با هم برای برقراری امنیت و صلح در شمال اقیانوس هند« انتخاب شده است، اظهار کرد: 
یک فراخوان جمعی برای کشورهای صاحب منافع و همسو در منطقه و همچنین کشورهای حاشیه اقیانوس هند داده شد. خوشبختانه امسال شاهد حضور ۹ ناظر از کشورهای مختلف 
هســتیم و در مجموع با حضور ۱۲ کشــور، این رزمایش امداد و نجات با تمرکز بر امنیت و صلح در حال اجرا است.سخنگوی رزمایش مشترک دریایی ایران، روسیه و چین با تأکید بر 
اینکه این رزمایش هر سال با پیشرفت همراه بوده است، بیان کرد: در این دوره، هم در تعداد یگان های شرکت کننده و هم در تخصصی تر شدن تمرینات، شاهد رشد بوده ایم. در رزمایش 
امسال حدود ۲۰ تمرین تخصصی پیش بینی شده است؛ چرا که یگان ها در دریا باید به یک فهم و زبان مشترک تاکتیکی برسند تا بتوانند تمرینات تخصصی را در یک فضای حرفه ای 
انجام دهند. امیر تاج الدینی با بیان اینکه امسال هم تعداد یگان ها و هم نوع تمرینات گسترش  یافته است، بیان کرد: تعدادی از تمرینات با حضور بالگردها و هواگردهای نیروی دریایی 
سپاه پاسداران، نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران، فدراسیون روسیه و جمهوری خلق چین در فضای نفوذ از سطح و هوا و با تمرینات تخصصی پیش بینی شده، برگزار می شود.

گزارش کمیسیون کشاورزی درباره عملکرد وزارت جهاد 
کشاورزی در راستای تنظیم بازار

رزمایش مرکب کمربند امنیت دریایی ۲۰۲۵ با حضور ۱۲ کشور در حال 
برگزاری است

عراقچی: ما در کنار مردم عراق هستیم و بر تعهد خود پایبندیم
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گزیده خبرگزیده خبر مدیر دفتر حفاظت و بهره برداری آب منطقه ای خراسان رضوی:

میانگین تبخیر آب در کشور ۶ برابر بیشتر از میانگین جهانی است

ایسنا/خراسان رضوی مدیر دفتر حفاظت و بهره برداری آب منطقه ای خراسان رضوی گفت: 
میانگین تبخیر آب در کشور، به ویژه در شهرستان خلیل آباد، حدود ۶ برابر میانگین جهانی 
است.ســید هادی رحیمی، دوشنبه شب ۲۰ اســفند در همایش انرژی های تجدیدپذیر و 
تولید برق سبز که در خلیل آباد برگزار شد، به تشریح وضعیت منابع آبی و میانگین بارش 
سالانه در خلیل آباد اشاره کرد و گفت: میانگین بارندگی در این منطقه حدود ۸۰ میلی متر 
است که بخشی از این بارش ها به آبخوان ها وارد می شود.وی اظهار کرد: علاوه بر بارش ها، 
مقداری از آب های دشــت های مجاور نیز به دشت خلیل آباد وارد می شود. اگر به اندازه ای 
که دشت تغذیه می شود برداشت کنیم، هیچ مشکلی وجود ندارد و به این آب تجدیدپذیر 
می گویند.مدیر دفتر حفاظت و بهره برداری آب منطقه ای خراسان رضوی توضیح داد: بخشی 
که برداشــت می شود و دیگر به آبخوان باز نمی گردد، آب تجدیدناپذیر نامیده می شود که 
انرژی های فســیلی نیز از همین نوع انرژی ها هستند.وی همچنین به مقایسه برداشت آب 

در کشــورهای صنعتی پرداخت و گفت: در کشورهای صنعتی و پیشرفته تنها ۴۰ درصد 
آب برداشت می شود و ۶۰ درصد باید برای آبخوان باقی بماند. هدف ما در ایران این است 
که ۷۵ درصد را برداشــت کنیم. رحیمی با بیان اینکه در حال حاضر ۱۳۰ درصد از منابع 
آبی برداشت می شود، تأکید کرد: این وضعیت ناپایدار است و باید به فکر چاره ای باشیم.وی 
در ادامه به آمار جهانی بارش ها اشاره کرد و گفت: میانگین بارندگی در دنیا ۸۰۰ میلی متر 
است، در حالی که خلیل آباد تنها یک دهم این مقدار را دارد ضمن اینکه میانگین تبخیر در 
کشور، به ویژه در این شهرستان، حدود ۶ برابر میانگین جهانی است.مدیر دفتر حفاظت و 
بهره برداری آب منطقه ای خراسان رضوی با بیان اینکه چاره ای جز تجدید نظر در مصرف 
آب نداریــم، اظهار کــرد: از ۳۱۰ حلقه چاه این شهرســتان، ۲۷۰ حلقه مربوط به بخش 
کشاورزی است.وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر۹۱ درصد برداشت از آبخوان خلیل آباد 
برای مصرف کشــاورزی اســت و تنها یک درصد در بخش صنعت، ۲ درصد در خدمات و 

باقی  مانده برای مصرف شرب است.رحیمی با اشاره به بهره وری پایین در کشاورزی، افزود: 
هرچند به ازای هر یک متر مکعب آب در دنیا، ۵ کیلوگرم محصول برداشــت می شود ولی 
ایــن میزان در خلیل آباد کمتر از یک کیلوگرم اســت. این نشــان  دهنده بهره وری پایین 
محصول کشاورزی نسبت به آبی است که مصرف می کنیم.مدیر دفتر حفاظت و بهره برداری 
آب منطقه ای خراسان رضوی همچنین به موضوع بازار آب اشاره کرد و گفت: این موضوع 
در وزارت نیرو جدید است و تاکنون در ۴ دشت کشور از جمله دشت های همدان، قزوین، 
اصفهان و خواف در خراســان رضوی به عنوان پایلوت اجرا شده است. وی گفت: پنجمین 
دشــت پیشنهادی ما دشت کاشمر اســت، زیرا دشت های کاشمر و خلیل آباد در واقع یک 
دشــت به شــمار می روند. در حال پیگیری هســتیم تا بازار آب را در خلیل آباد و کاشمر 
راه اندازی کنیم تا کشــاورزان بتوانند آب را به مصرف بهینه برســانند.رحیمی با نگرانی از 
وضعیت آب های زیرزمینی افزود: متأسفانه، چون آب های زیرزمینی قابل مشاهده نیستند، 
اهمیت آن ها را درک نمی کنیم. در صورتی که کاهش ســفره های زیرزمینی موجب شده 
تا هر ســاله در برخی دشــت ها تا یک متر افت سطح آب را داشته باشیم.وی با بیان اینکه 
آب های زیرزمینی در حال اتمام هستند و چاره ای جز مدیریت نداریم، به پروژه های وزارت 
نیرو اشــاره کرد و گفت: از خردادماه ۱۴۰۲، وزارت نیرو وارد پروژه توامان آب و برق شده 
است. در این پروژه، مشترکینی که تا ۳۰ درصد بیش از مصرف پروانه مصرف کنند، در این 
طرح قرار نمی گیرند و اگر مصرف بیش از ۷۰ درصد باشــد، چاه مورد بررسی قرار خواهد 
گرفت.مدیر دفتر حفاظت و بهره برداری آب منطقه ای خراسان رضوی خاطرنشان کرد: فقط 
چاه های با مصرف انرژی بیشتر از ۷۰ درصد پروانه مشمول محدودسازی خواهند شد. وی 
همچنین به حمایت وزارت نیرو از طرح انرژی های تجدیدپذیر اشاره کرد و گفت: بسیاری 
از نیروگاه های برق کشــور، نیروگاه های برق آبی هســتند که با کاهش فشار از روی برق 
کشور، فشــار از روی آب نیز کاهش خواهد یافت.رحیمی همچنین به آمار برداشت آب 
از دشت خلیل آباد اشاره کرد و گفت: در سال ۸۰ میلیون متر مکعب از دشت خلیل آباد 
برداشــت می کنیم که این موجب شــده ۲۲ میلیون متر مکعب در سال کسری مخزن 
داشته باشیم.تشکیل کارگروه فنی کاهش خسارت های قطعی برق چاه های کشاورزیدر 
ادامه، محمود شبان، مدیر جهاد کشــاورزی خلیل آباد، از تشکیل کارگروه فنی کاهش 
خســارت های قطعی برق چاه های کشــاورزی خبر داد و گفت: برای کاهش خسارت ها، 
انواع طرح ها و برنامه ها مورد بررســی قرار گرفت. وی به اجرای پنل های خورشــیدی به 
عنوان یکی از این طرح ها اشــاره کرد و افزود: در ابتدای اجرای طرح مشــکلاتی وجود 
داشــت، اما با پیگیری های صورت گرفته، براســاس مصوبه هیئــت وزیران، ۸۰ درصد 
دیماند مصرفی چنانچه چاه های کشــاورزی پنل های خورشیدی را اجرا کنند، مشمول 
قطعی نخواهند شد.شــبان با تأکید بر همکاری کشاورزان در رفع ناترازی انرژی، گفت: 
بــا توجه به ناترازی انــرژی و قطع های مکرر، تنها راه حــل جلوگیری از این قطعی ها، 
اجرای پنل های خورشیدی اســت و انتظار داریم همه کشاورزان در این خصوص اقدام 
کنند. وی در پایان بیان کرد: شهرســتان خلیل آباد در اجرای پنل های خورشیدی جزء 

شهرستان های پیشرو در خراسان رضوی است.

ســازمان امور مالیاتی کشــور ضمن انجام تکلیف قانونی خود بــرای تامین درآمدهای 
مالیاتی پیش بینی شده، در تلاش اســت با حرکت به سمت یک نظام مالیاتی هوشمند 
و داده محــور ضمن کاهش هزینه وصــول مالیات، گام های موثری برای تســهیل امور 
مؤدیــان مالیاتی و ارتقای رویکرد خدمت رســانی خود بردارد.به گزارش ایســنا، تامین 
هزینه های جاری و زیرساخت های عمومی مورد نیاز جامعه از طریق درآمدهای مالیاتی 
پایدار یکی از کارآمدترین راهکارها برای کاهش آسیب های ناشی از اقتصاد تک محصولی 
و تلاطمات ناشی از عوامل خارجی است. تامین درآمدهای مالیاتی زمانی قادر به تحقق 
این مهم خواهد بود که به شیوه هوشمند و بر اساس اطلاعات و داده های متقن محاسبه 
و مطالبه شــده باشــد تا ضمن رعایت عدالت مالیاتی، مانــع از هدررفت منابع مالی و 
انســانی در فرآیند وصول مالیات شود.ســازمان امور مالیاتی کشور ضمن انجام تکلیف 
قانونی خود برای تامین درآمدهای مالیاتی پیش بینی شــده، در تلاش است با حرکت به 
ســمت یک نظــام مالیاتی هوشــمند و داده محور ضمن کاهش هزینــه وصول مالیات، 
گام های موثری برای تســهیل امور مؤدیان مالیاتی و ارتقای رویکرد خدمت رسانی خود 
بردارد. این سازمان با رویکرد فوق، گام های ارزشمندی را برای اولین بار در سال ۱۴۰۳ 
برداشته و دستاوردهای قابل توجهی را در بخش های توسعه فرهنگ مالیاتی، استفاده از 
تکنولوژی های جدید در مالیات ستانی، حمایت از کسب و کارهای خرد و توسعه فرهنگ 
مالیاتی داشته اســت.مالیات به عنوان یک درآمد ملی، حاصل مشارکت مردم در تامین 
آن بوده و مســتقیما تحت تاثیر فرهنگ مالیاتی جامعه اســت. توســعه فرهنگ مالیاتی 
می تواند با بسترســازی و همراه سازی مردم برای تحقق اهداف مالیاتی، اقدامات لازم را 
با کمترین هزینه و بیشترین تمکین محقق کرده و کشور را به سمت پایدارسازی منابع 
درآمدی و پیشــرفت اقتصادی پیش برد. توسعه اقتصادی با مالیات هوشمند طرح نشان 
دار کردن در ســال جاری با اجرای پروژه »نشان دار کردن مالیات ها« برای اولین بار در 
کشور، یک درصد از مالیات بر درآمد مشاغل )مشمولان تبصره ماده ۱۰۰ ق. م.م( صرف 
تامین مالی پروژه های زیرســاختی سراسر کشــور شد.در این طرح سازمان امور مالیاتی 
این امکان را فراهم ســاخت تا مؤدیان بتوانند در زمان پرداخت مالیات خود در جریان 
ارائــه فرم تبصره مــاده )۱۰۰( و پرداخت اقســاط مالیات، محل مصــرف مالیات های 
پرداختــی خــود را تعیین کنند.به این ترتیــب ۳۵۰  هزار نفر از اصنــاف در این طرح 
ابتکاری ســازمان امور مالیاتی کشــور شــرکت کرده و محل هزینه کرد مالیات خود را 
مشــخص کردند و حدود ۲۰۰۰ پروژه در کشور با طرح نشان دار کردن مالیات به میزان 
۱۲ همت تامین مالی شد.اقدام فوق به دستاوردهای زیر منجر شده است: هدایت منابع 
مالیاتی به ســمت توســعه زیرســاخت های ضروری  این اقدام ارزشــمند در راستای 
فرهنگ ســازی مالیاتی منجر به مشارکت بیشــتر در توسعه کشور خواهد شد به طوری 
که ۳۶۴ پروژه آب رســانی، ساخت و تجهیز ۳۲۴ مدرسه و ۲۰۳ بیمارستان، اورژانس و 
خانه بهداشــت، همچنین ۱۸۷ پروژه در حوزه راه سازی، ۱۳۱ پروژه در حوزه فرهنگ و 
هنر و گردشــگری و ۹۰ پروژه در حوزه طرح های روستایی از جمله پروژه هایی هستند 
که از طریق این طرح تامین مالی شــدند. امــکان تعیین محل مصرف مالیات پرداختی 

توسط اصناف منجر به افزایش شفافیت مالیاتی و اعتماد مردم به نظام مالیاتی و افزایش 
تمکین مؤدیان مالیاتی می شــود، همچنین طرح نشان دار کردن مالیات، یک مدل موفق 
بــرای توزیع عادلانه تر منابع مالیاتی در کشــور است.ســند فرهنگ ســازی مالیاتی در 
سال جاری از ســند راهبردی فرهنگ ســازی مالیاتی نیز رونمایی شد. هدف اصلی سند 
راهبردی فرهنگ ســازی مالیاتی، تحــول و ارتقای فرهنگ مالیاتــی جامعه با تمرکز بر 
مسوولیت اجتماعی به منظور تحقق آرمان پایدارسازی درآمدهای کشور است. جایگزین 
شــدن فرهنگ مالیات دهی به جای مالیات  ستانی، شــکل گیری نگرش مثبت نسبت به 
مالیات در اذهان عمومی و شــناخت اقشار مختلف جامعه در تمامی رده های سنی نسبت 
بــه موضوع مالیات، از دیگر اهداف این ســند راهبردی است.اســتفاده از تکنولوژی های 
جدید در مالیات ســتانی اســتفاده از تکنولوژی های جدید در مالیات ســتانی می تواند به 
بهبــود فرآیندها، افزایش دقــت و جلوگیری از فــرار مالیاتی کمک کند. پیاده ســازی 
سیســتم های آنلاین بــرای فرآیندهای مالیاتی، اســتفاده از تحلیل هــای داده ای برای 
شناســایی الگوهــا و رفتارهــای مالیاتی، شناســایی ریســک های احتمالــی از جمله 
تکنولوژی هــای جدید برای سیاســتگذاری مالیاتی محســوب می شــود.  الف( توســعه 

حسابرســی سیستمی حسابرسی سیســتمی به عنوان فرآیندی سیســتماتیک و منظم 
تعریف می شــود که هــدف آن ارزیابی، تضمیــن و بهبود امنیت، کارآیــی و موثر بودن 
سیســتم های اطلاعاتی است. این فرآیند نه تنها به اطمینان از اطلاعاتی که در دسترس 
اســت، بلکه به تجزیه و تحلیل ریسک ها و بهبود فرآیندهای کلان سازمان نیز می پردازد. 
با ارزیابی و بهینه ســازی فرآیندها و سیســتم های اطلاعاتی، حسابرســی سیســتمی به 
ســازمان ها کمک می کند تا عملکرد خود را بهبود بخشند و به سرعت به تغییرات پاسخ 
دهند. از جمله این دســتاوردها باید به موارد زیر اشــاره کرد: حسابرسی و قطعی سازی 
۱۰۰درصدی اظهارنامه های مالیات بر درآمد مســتغلات اجاری در حالی که پیش از این 
یــک میلیون اظهارنامه بــه صورت ممیزمحور مورد رســیدگی قــرار می گرفت.افزایش 
اســتفاده از ظرفیت ماده ۹۷ قانون مالیات های مســتقیم با استفاده از دیتاهای دریافتی 
مؤدیــان در اجرای ماده ۱۶۹ مکرر که منتج به کاهش انتخاب اظهارنامه های اشــخاص 
حقوقی جهت حسابرســی توســط ادارات امــور مالیاتی به حــدود ۳۰ درصد و صاحبان 
مشــاغل به حدود ۲۰ درصد شــد. محاســبه سیستمی مالیات ســاخت و فروش املاک 
حداکثر ۴ درصد از پرونده های دارای اظهارنامه ابرازی، توســط ماموران مالیاتی رسیدگی 

می شــود.به کارگیری رویکرد حسابرسی سیســتمی و کاهش ارجاع پرونده ها به ماموران 
مالیاتی، ضمن کاهش هزینه وصول و افزایش ســرعت رســیدگی ها و به تبع آن افزایش 
رضایتمندی مؤدیان مالیاتی، باعث شــده اســت از ظرفیت زمــان ماموران مالیاتی برای 
رســیدگی موثرتر به پرونده های بزرگ یا پرونده های مشکوک به فرار مالیاتی و همچنین 
اجرای قرارهای رســیدگی استفاده شــود.ب( تولید اظهارنامه پیش فرض مالیات عملکرد 
صاحبان مشــاغل و مالیات ارزش افزوده اشــخاص حقوقی و صاحبان مشاغل۱- مالیات 
عملکرد صاحبان مشاغل:سازمان امور مالیاتی برای اولین بار در نظام مالیاتی ایران، برای 
بالــغ بر ۳۵ هزار مؤدی با میزان فــروش و درآمد خالص بالای ۱۸میلیارد تومان که طبق 
قانون امکان استفاده از ظرفیت محاسبه سیستمی مالیات مقطوع رانداشته اند، اظهارنامه 
پیش فــرض بر مبنای داده هــای در اختیار ســازمان تهیه کرده کــه در نهایت بیش از 
۱۳.۵هزار نفر از این تعداد، اظهارنامه پیش فرض خود را تایید و تســلیم و مبلغ ۵.۸هزار 
میلیارد تومان مالیات توســط مؤدیان موصوف ابراز شــد که در اجــرای ماده ۹۷قانون 
مالیات های مســتقیم، اظهارنامه تسلیمی آنها به عنوان اظهارنامه کم ریسک تلقی شده و 
بدون نیاز به حسابرســی توســط ماموران مالیاتی مورد پذیرش واقع و مالیات ابرازی آن 

قطعی شــده اســت.این اقدام ضمن افزایش رضایتمندی مؤدیان مالیاتی و ارتقای سطح 
تمکین داوطلبانه آنان مزایایی را جهت صاحبان مشاغل به شرح ذیل فراهم کرد:سهولت 
انجام تکالیف مالیاتی و عدم نیاز به ارائه مدارک و اســناد لازم به ســازمان امور مالیاتی 
جهت تشــخیص درآمد مشمول مالیات.اظهارنامه مالیاتی آنها در اجرای ماده )۹۷( قانون 
مالیات های مســتقیم به عنوان اظهارنامه مالیاتی کم ریسک تلقی شده و بدون رسیدگی 
مــورد پذیرش قرار گرفت.برگ قطعی آنها بــر مبنای همان اظهارنامه مالیاتی پیش فرض 
صادر شد.همچنین اقدام مذکور، با کاهش زمان و هزینه وصول مالیات، تسهیل و تسریع 
در فرآیندهای رســیدگی، تحقق حسابرسی سیستمی با هدف حذف حسابرسی دستی و 
کاهش خطای انســانی در محاســبه مالیات، منجر به تحقق درآمدهای مالیاتی شــد.۲-

مالیات ارزش افزوده اشــخاص حقوقی و صاحبان مشاغل:۵۰۰ هزار اظهارنامه پیش فرض 
ارزش افــزوده در هــر دوره مالیاتی برای اشــخاصی که وضعیت آنهــا در بخش ثبت نام 
فراخوان شده بود، تولید شــد.ج( قطعی سازی سیستمی و بدون رسیدگی اظهارنامه های 
مالیــات ارزش افزوده۹۱ هــزار اظهارنامه مالیات ارزش افزوده مربوط به دوره زمســتان 
۱۴۰۲ بدون رســیدگی و به صورت سیستمی قطعی شد.قطعی سازی پرونده های مالیات 
ارزش افزوده بدون اظهارنامه ســال ۸۷ تا ۱۴۰۰ اشــخاص حقوقی و ۸۷ لغایت ۱۴۰۲ 
صاحبان مشــاغل با اســتفاده از ظرفیت ضریب کاهشــی.در اجرای بند )ت( تبصره )۶( 
قانون بودجه ۱۴۰۳ سازمان امور مالیاتی می تواند پرونده های مالیاتی سال های ۱۳۸۷ تا 
۱۴۰۲ را که اظهارنامه تســلیم نشده یا قطعی نشده اند با استفاده از حسابرسی سیستمی 
و ایجاد اظهارنامه برآوردی بر اســاس اطلاعات ســامانه ای، فروش و تراکنش های بانکی 
قطعی کند.مالیات این گونه پرونده ها بر اســاس قانون بودجه با استفاده از ضریب کاهشی 
و به نســبت ارزش افزوده ایجادشده، تعیین شده است. با این اقدام تکلیف قطعیت تعداد 
کثیری از پرونده های مالیاتی که ســالیان متمادی به عهده سازمان امور مالیاتی و فعالان 
اقتصادی بوده است، تعیین شده و به سرانجام می رسند.حمایت از کسب و کارهای خرد: 
تســهیلات تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم سازمان امور مالیاتی در راستای 
حمایت از کســب و کارهای خرد، حد نصاب تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم 
را از ۶ میلیون و ۷۲۰ هزار تومان در ســال ۱۴۰۲ به ۱۸ میلیارد تومان در ســال ۱۴۰۳ 
)حداکثــر ۱۵۰ برابر معافیت ماده ۸۴ قانون مالیات های مســتقیم( افزایش داد که منجر 
بــه نتایــج زیر شــد:بیش از ۸.۲ میلیون مؤدی از تســهیلات تبصره مــاده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مستقیم بهره مند شده اند. مالیات مقطوع تقریبا ۷۲ درصد از صاحبان مشاغل 
برای عملکرد ســال ۱۴۰۲ صفر بوده است. مالیات عملکرد مربوط به ۹۴ درصد مشاغل و 
اصناف بابت عملکرد ســال ۱۴۰۲ تــا ۲۵ میلیون تومان بوده اســت. ۵۰ درصد مالیات 
صاحبان مشــاغل تنها از ۱ درصد مؤدیان دانه درشت وصول شد. مالیات ابرازی صاحبان 
مشــاغل ۸۳ درصد رشد کرده است. مؤدیان به سمت پذیرش مالیات مقطوع تعیین شده 
توسط ســازمان مبتنی بر اطلاعات کارکردی ایشــان روی آورده اند.صدور و ابلاغ حدود 
هشــت میلیون اوراق قطعــی مالیاتی به فاصله کمتــر از دو ماه از زمان پایان تســلیم 
اظهارنامه در این اقدام سازمان امور مالیاتی ضمن اعتماد به خوداظهاری مؤدیان مالیاتی 
بر اســاس داده های متقن، روند وصول درآمدهای مالیاتی را تســریع بخشید. این اقدام 
موجب کاهش نیاز به رسیدگی به پرونده های مالیاتی، کاهش هزینه های وصول و ارتقای 
ســلامت اداری می شود.در ســال ۱۴۰۳، ســازمان امور مالیاتی کشــور برای اولین بار 
اقداماتــی نوآورانه و موثر را به منظور بهبود نظام مالیاتــی و افزایش کارآیی آن به اجرا 
درآورد. این اقدامات شــامل توسعه فرهنگ ســازی مالیاتی برای ارتقای آگاهی عمومی و 
تشویق به مشــارکت داوطلبانه در پرداخت مالیات، توســعه حسابرسی سیستمی جهت 
تکمیل زنجیره ارائه خدمات مالیاتی فناورانه و افزایش دقت و شفافیت و حمایت از کسب 
و کارهای خرد با ارائه تسهیلات ویژه صاحبان مشاغل و معافیت های هدفمند بوده است. 
همچنین، تولید اظهارنامه های پیش فرض برای صاحبان مشــاغل و مالیات ارزش افزوده، 
، برای  یــن اظهارنامه ها ه با قطعی ســازی سیســتمی و بدون رســیدگی ا همــرا
بتکارات نــه تنها در تســریع فرآیندهای  یــن ا ولین بار پیاده ســازی شــد که ا ا
لیاتــی و تحقــق حقــوق حقه دولــت موثر بوده اســت، بلکــه گام بلندی در  ما
لیاتی در کشــور  لــت ما رتقــای عدا لیاتــی و ا جهــت هوشمندســازی نظــام ما

است. شده  برداشته 

تحول دیجیتال در بورس تهران محقق 
شد 

معاون عملیات بازار بورس تهران گفت: آنچه در سال ۱۴۰۳ در بورس تهران رخ داد، تحقق شعار 
تحول دیجیتال بود.به گزارش ایسنا، امروز )دوشنبه( مراسم پذیره نویسی عرضه اولیه یک گروه 
مالی با نماد کیاناح به عنوان پانصد و نود و پنجمین شرکت پذیرفته شده در بورس تهران، برگزار 
شــد.  در این مراســم مهدی زمانی -  معاون عملیات بازار بورس تهران - در جمع خبرنگاران با 
اشــاره به عملکرد بورس تهران در ســال ۱۴۰۳ اظهار کرد: از ابتدای امسال تا اوایل اسفند ماه، 
بیش از ۲۶ همت ســکوک منتشر شد و بیش از ۱۰ همت اوراق اختیار فروش تبعی منتشر شد 
و در مراســم امروز ششمین شرکت در بورس تهران به صورت پذیره نویسی عرضه اولیه شد که 
ارزش آن نزدیک به ۲.۷ همت اســت. وی ادامه داد: وضعیت بازار در ســال آینده تابع شــرایط 
اقتصادی و معاملات فعالان در بازار سرمایه است که وضعیت بازدهی بازار به چه صورت باشد، اما 
آنچه از درون بورس تهران در ســال ۱۴۰۳ محقق شد، شعار تحول دیجیتال بود که با راه اندازی 
سامانه سیبا در بازار سرمایه به عنوان سامانه یکپارچه بازار اوراق بهادار توانستیم ارتباط مکانیزه 
بــا نهادهای مالی فعال با بورس تهران را برقرار کنیم. به گفته معاون عملیات بازار بورس تهران، 
برای سال آینده به تناوب و اقتضای شرایط بازار عرضه اولیه ها صورت می گیرد و در سال ۱۴۰۳ 
از زمانی که وضعیت بازار بهتر شد شرکت هایی که در صف پذیره نویسی و عرضه اولیه بودند در 
فرایند ورود بازار قرار گرفتند. زمانی ادامه داد: در ســال ۱۴۰۳ شرکت های متنوعی عرضه اولیه 
شــدند برای مثال از شــرکت های فعال در صنایع مالی تا فرش و لبنیات از شرکت های متنوعی 
بودند که به فراخور آنچه که در هیات پذیرش تصمیم گیری شد عرضه اولیه آنها به بازار سرمایه 
صورت گرفت.وی در رابطه با موضوع پذیره نویسی و تفاوت آن با عرضه اولیه گفت: پذیره نویسی 
از مســیر سلب حق تقدم است که براساس آن از روز بعد نماد معاملاتی آن شرکت قابل معامله 
نیســت بلکه با توجه به اقدامات صورت گرفته از ســوی ناشر در بازه زمانی معاملاتی آن متغیر 

خواهد بود. این در حالی است که عرضه اولیه از روز بعد از عرضه قابل معامله خواهد بود.

ایســنا/البرز رئیس موسســه تحقیقات اصلاح و تهیه نهال و بذر گفت: در بانک ژن گیاهی این موسسه حدود ۱۷ هزار نمونه غلات وجود دارد که 
می تواند به عنوان منابع ژنی مقاوم به بیماری ها و تنش های محیطی مورد اســتفاده قرار گیرند.محمد زمانیان در گفت و گو با ایســنا اظهار کرد: 
تغییر اقلیم و کمبود آب یک معضل جهانی است. یکی از سیاست های موسسه اصلاح و تهیه نهال و بذر با توجه به اثر کاهش بارش بر کشت و 
زراعت کشور، این است که ارقام کم مصرف و پرمحصول تولید کند.وی افزود: محققین این مرکز ارقامی از گندم را معرفی کرده اند که آب کمتری 
مصرف می کند و نسبت به خشکسالی و کمبود آب مقاوم تر است.زمانیان ادامه داد: در مجموع رقم هایی که این موسسه معرفی کرده ضمن اینکه حداقل ۲۵ درصد کمتر نسبت به رقم های 
قدیمی تر آب نیاز داشته و در عین حال کیفیت بالاتری دارد.رئیس موسسه تحقیقات اصلاح و تهیه نهال و بذر مطرح کرد: یکی از مهمترین خصوصیات گندم، مرغوبیت آرد آن است و 
این به پروتئینی که درگندم وجود دارد برمی گردد. از این رو رقم های تولیدی نسبت به گذشته تا دو درصد مقدار پروتئین آن افزایش پیدا کرده است.زمانیان افزود: در ذرت هم رقم های 
جدیدی داریم. بذرهای ذرت موجود در رده دیررس، متوسط  رس و زودرس دسته بندی می شوند که ارقام زودرس دوره رشد کوتاه تری داشته و آب کمتری مصرف می کنند.وی گفت: در 
واقع بذرها متناسب با اقلیم و شرایط بومی کشور تولید شده است و حتی نسبت به بیماری های غلات هم مقاوم هستند. از طرفی در این مرکز یک بانک ژن گیاهی مستقر است که بالغ 

بر ۷۴ هزار نمونه بذر در آن نگهداری و احیا می شود. برخی از این بذرها فقط در این بانک وجود دارد و در بیرون نمونه ای از آن یافت نمی شود.

حسابرس بانک مرکزی گفت: برخلاف قانون، در سال جاری ۳۰ درصد تعهدات ارزی سررسید شده پتروشیمی ها بازنگشته است.به گزارش ایسنا، 
یکی از موضوعاتی که در ماه های گذشته مورد انتقاد جدی بسیاری از کارشناسان قرار گرفته است، به مسئله بازنگشتن تعهدات ارزی شرکت های 
بزرگ مانند پتروشیمی ها مرتبط است که در این زمینه علیرضا عابدینی - حسابرس بانک مرکزی - اعلام کرد: در سال ۱۴۰۲ بیش از ۱۲ درصد 
تعهدات ارزی پتروشیمی ها انجام نشده است. یعنی معادل ۸۸ درصد ارز این شرکت ها به کشور بازگشته است.به گفته وی، در سال ۱۴۰۳ این 
درصد عدم ایفای تعهدات به ۳۰ درصد افزایش پیدا کرده است.عابدینی که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، تاکید کرد: این اعداد مربوط به 
تعهدات ایفا نشده سررسید شده است و در شرایط فعلی اقتصادی کشور باید تمامی تعهدات ارزی سررسید شده به چرخه اقتصادی کشور بازگردد.

حسابرس بانک مرکزی تصریح کرد: گزارشی که دیوان محاسبات تهیه کرده بر اساس داده ها و اطلاعاتی است که از سامانه های بانک مرکزی اخذ 
نموده و دیوان محاسبات این داده ها را بررسی کرده و تحلیل کرده است که به اعداد بالا رسیده است.وی گفت: دیوان معتقد است با توجه به تبصره بند »ه« ماده ۲ مکرر قانون مبارزه با قاچاق 

کالا و ارز، باید همه تعهدات ارزی به چرخه اقتصادی کشور بازگردد. در مورد شرکت های پتروشیمی و پالایشی باید تاکید کنم که این تعهدات ایفا نشده است.

حسابرس بانک مرکزی:ذخیره ۷۴ هزار نمونه در بانک ژن موسسه اصلاح بذر

30 درصد از تعهدات ارزی سررسید شده پتروشیمی ها بازنگشته است

هوشمند مالیات  با  قتصادی  ا توســعه 
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توسط ستاد اقتصاد دانش بنیان دیجیتال؛

نخستین ابر میکروالکترونیک 
کشور راه اندازی شد

توافق ۲۰ شرکت فناوری؛

جلوگیری از انتشار محتوای 
فیک هوش مصنوعی در 

انتخابات

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

سفر!!

ازهر دری خبری !!

درباره فورد موستانگ شلبی GT500 جدید چه می دانیم؟

از آنجایی که شورولت کامارو و دوج چلنجر به پایان راه خود نزدیک شده اند، فورد می بایست به تنهایی راه خودروهای عضلانی را ادامه دهد. 
این برند آمریکایی برنامه های گوناگونی برای نســل جدید موســتانگ تدارک دیده و یکی از آن ها معرفی شلبی GT5۰۰ جدید است. قطعاً 
نسل جدید موستانگ بهتر از نسل پیشین است هرچند اگر یک بخش نیازمند بهبود باشد قدرت تولیدی خواهد بود. همان طور که می دانید 
فورد موستانگ جدید فعلًا در نسخه های عادی عرضه شده و هنوز خبری از مدل شلبی نیست. مدل دارک هورس که از پیشرانه ۸ سیلندر 
استفاده می کند 5۰۰ اسب بخار قدرت دارد. خروجی این مدل ۲۰ واحد بیشتر از مدل عادی GT است. همچنین موستانگ جدید با پیشرانه 

۴ سیلندر ۲.۳ لیتری اکوبوست نیز عرضه می شود، پیشرانه ای که ۳۱5 اسب بخار قدرت دارد.

افشاگری یک فرانسوی درباره راز اصلی قهرمانی قطر در آسیا

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ناتمامی

کلارک گیبل
کلارک گیبل در فهرست بهترین بازیگران مرد 
هالیوود یکی از محبوب ترین بازیگران سینمای 
کلاسیک به شــمار می رود. او یکی از بازیگرانی 
به شــمار می رود کــه خیلی زود جانــش را از 
دست داد و در ســال ۱۹۶۰ به دلیل حمله های 
قبلی متعدد نتوانســت جان خود را حفظ کند. 
کلارک گیبل در ســال ۱۹۰۱ در آمریکا متولد 
شــد و به دلیل نقش آفرینی هــای به یادماندنی 
توانست لقب »سلطان هالیوود« را درمیان اهالی 
ســینما به خودش اختصاص دهــد. به احتمال 
زیاد بســیاری از ما گیبل را به خاطر ایفای نقش 
استادانه او در فیلم برباد رفته به خاطر می آوریم، 
فیلمی که به عقیده بســیاری می تواند بهترین 
فیلم او هم شــناخته شــود. کلارک گیبل که یکی از پول ســازترین بازیگران هالیوود تلقی می شد، 
توانست یک بار برنده جایزه اسکار شود. او همچنین به دلیل حضور در نیروی هوایی آمریکا و شرکت 
در جنگ جهانی دوم از احترام بســیار زیادی درمیان مردم آمریکا برخوردار اســت. کلارک گیبل در 
 William Henry :روز ۱ فوریه ۱۹۰۱ در کادیز، اوهایو زاده شد. پدر او »ویلیام هنری گیبل« انگلیسی
Will" Gable" )۱۹۴۸–۱۸۷۰( یــک کارگر حفار چاه نفت و مادرش »آدلین هرشــلمن« انگلیســی: 

née Hershelman( Adeline )۱۸۶۹–۱۹۰۱(، یــک مهاجر آلمانی بود. مادر »کلارک« هنگامی که او 

۶ ماهه بود، وی را در کلیسای کاتولیک رم غسل تعمید داد و هنگامی که کلارک تنها ۱۰ ماه سن 
داشــت، در پی رشد شــدید تومور مغزی از دنیا رفت. پس از مرگ مادر بر سر نحوه تربیت کلارک 
خردسال بین خانواده های والدینش، اختلاف نظر شدیدی به وجود آمد.هنگامی که کلارک پا به دوره 
نوجوانی گذاشت، زندگی خانوادگی اش در پی ورشکستگی پدر دچار تلاطم و سختی های بسیار شد. 
در پی آن وی ترک تحصیل کرد و در کارخانه لاستیک سازی شهر محل سکونتش، آکرن، مشغول کار 
شد. در این سال ها بود که کلارک نوجوان پس از دیدن نمایش "مرغ بهشت"، به بازیگری علاقه مند 
شــد. در ســن ۲۱ سالگی کلارک مادرخوانده مهربان خود را نیز از دست داد و پس از پرسه زدن در 
شهرهای مختلف و کار کردن در کارخانه ها و نیز میدان های نفتی، سرانجام به سوی گروه های تئاتری 
کشیده شد. ازدواج با لورا هوپ کروس هم بازی، مربی و مدیر پرنفوذ کلارک پای او را به هالیوود در 

حال شکوفایی دهه ۱۹۲۰ کشاند. 

فرهنگ

همایش ملــی »ایــران کوانتوم« جهت بررســی 
ظرفیت های کشور در حوزه فناوری های کوانتومی 
در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار می 
شود.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات؛ همایش ملی ایران 
کوانتوم به همت پژوهشــگاه ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات و با همکاری وزارت ارتباطات دوشنبه ۳۰ 
بهمن در محل پژوهشگاه ICT با هدف انتقال تجربه 
و دانش پژوهشگران علم کوانتوم و با حضور مدیران 
ارشد، بازیگران، ذی نفعان و علاقمندان فناوری های 
کوانتومی کشور برگزار خواهد شد.سارا توفیقی، عضو 
هیأت علمی پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و همچنین مســئول اجرای ایــن همایش با بیان 
اینکه شــتاب دهی به فعالیت های کشور در حوزه 
فناوری های کوانتومی مستلزم هم اندیشی و همکاری همه فعالین و ذی نفعان فناوری در کشور 
است، خاطرنشان کرد: در همین راستا پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات اقدام به برگزاری 
همایش ایران کوانتوم با حضور مدیران ارشــد، بازیگــران، ذی نفعان و علاقمندان فناوری های 
کوانتومی کشور کرده که در این همایش پس از بیان اهمیت فناوری های کوانتومی در حوزه فاوا 
و معرفی اقدامات انجام شــده در بخش های مختلف کشور، مروری بر روند توسعه فناوری های 
کوانتومی در جهان و اولویت های توســعه فناوری در کشور خواهد شد.مسئول اجرایی همایش 
ملــی ایران کوانتوم درباره جزئیات دیگر این همایش، بیان کرد: در این همایش توانمندی های 
کشور در حوزه فناوری های کوانتومی به نمایش گذاشته می شود و شرکت کنندگان می توانند از 
نزدیک با محصولات کوانتومی ساخت کشور و مشخصات فنی آنها آشنا شوند و با تولیدکنندگان 
آنها مذاکره کننــد.وی در ادامه تأکید کرد: در بخش انتهایی همایش، پنل تخصصی با حضور 
فعالین فناوری های کوانتومی پیرامون چالش های توســعه فناوری کوانتومی در کشــور برگزار 

می شود که در آن در خصوص راهکارهای رفع موانع و چالش ها نیز به بحث خواهیم نشست.

در پژوهشگاه ICT؛

همایش ملی »ایران کوانتوم« برگزار می 
شود

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

زهرا عبدی لیســانس ادبیات فارسی و نیز لیسانس ادیان و 
عرفان از دانشگاه تهران دارد. رمان ناتمامی این نویسنده در 
سال ۱۳۹5 چاپ شــد که تاکنون با استقبال خوبی مواجه 
شده است. کتاب ناتمامی با تیراژ ۱۰۰۰ نسخه در زمستان 
۱۳۹5 چاپ شــد و تا امروز )شــهریور ۹۷( به چاپ هفتم 
رسیده است. همچنین این کتاب برنده تندیس بهترین رمان 
سال ۱۳۹5 از جایزه ادبی هفت اقلیم شده است و استقبال 
خوبی هم از طرف خوانندگان داشته است. کتاب به طور کلی 
در مورد دو دختر دانشــجو در تهران است که یکی از آن ها 
مفقود می شود و هم اتاقی او به دنبال پیدا کردن و یافتن او با 
شخصیت ها و موقعیت هایی برخورد می کند که شاکله اصلی 
داستان اند. این کتاب ۲۳ فصل دارد و دو راوی که تقریبا هر 
فصل را یک راوی روایت می کند. لیان دختر جنوبی قوی و 
خودساخته ایست که یک روز بدون اینکه وسیله ای با خود بردارد مفقود می شود اما برای اولین بار با نوع جدید 
و خلاقانه ای از پرداختن به این فقدان رو به رو می شویم. دوست و هم خوابگاهی لیان )سولماز( که دختری است 
تماما متفاوت با لیان، با خواندن یادداشت های لیان سعی در پیدا کردنش دارد. کشمکش ذهنی سولماز با خالی 
بودن جای لیان و امکان اســتفاده از موقعیت لیان و مزایا و معایب این فقدان بســیار عمیق و قابل تفکر است. 
چیزی که در درون بســیاری از ما اتفاق می افتد اما گاهی آن قدر بی رحمانه یا منفعت طلبانه اند که از بیانشان 
شرم می کنیم. حضور لیان در عین مفقود بودن در سرتاسر داستان حس می شود چه در ذهن سولماز و چه در 
روایت خودش. تاثیر این حضور، مقایســه های ذهنی سولماز با شخصیت و کارهای لیان باعث طی مسیری از 
جانب سولماز می شود. تمام این ناتمامی از مکالمه بین این دو شروع می شود و تا پایان کتاب شاهد رویارویی 
سولماز با حالات مختلفی از ناتمامی هستیم و… در همان چند صفحه اول خواندن کتاب ناتمامی متوجه قدرت 
قلم و دانش نویسنده می شوید و هرچه داستان پیش می رود به این قدرت نوشتن و آگاهی نویسنده دامن می زند. 
نوع روایت و توصیف ها و جملاتی که نویسنده به کار می برد به هیچ عنوان ترکیب هایی نخ نما یا اتفاقی نیستند 
و خط تفکر و دانش نویســنده را به خوبی نشان می دهند. سیر اتفاقات ریتم تقریبا تندی دارد اما پرداختن به 

فضا ها و شخصیت ها به قدری کامل و خوب است که به راحتی می توانید آن ها را تصور کنید و ارتباط بگیرید.

ستاره سابق تیم ملی فوتبال فرانسه و رئال مادرید از راز اصلی قهرمانی تیم ملی فوتبال قطر در جام ملت های آسیا سخن گفت.به گزارش ایسنا، تیم ملی 
فوتبال قطر از عنوان قهرمانی اش در جام ملت های آسیا دفاع کرد. قطر در دیدار نهایی توانست سه بر یک اردن را شکست دهد و برای دومین دوره قهرمان 
جام ملت های آسیا شود.کلود ماکلله، ستاره سابق تیم ملی فوتبال فرانسه و رئال مادرید، در گفت وگویی که با روزنامه الوطن قطر داشت درباره راز اصلی 
قهرمانی قطری ها در جام ملت های آسیا صحبت کرد.ماکلله گفت: بسیار خوشحالم که بار دیگر در قطر حضور دارم. به نظرم آکادمی اسپایر بیشترین نقش 
را در قهرمانی در جام ملت های آسیا داشت. آکادمی اسپایر بازیکنان جوان و بااستعداد زیادی را به فوتبال قطر معرفی کرده است. پنج بازیکن از این تیم 

قطر که در جام ملت های آسیا قهرمان شدند از این آکادمی اند و همین به خوبی نشان می دهد که اسپایر چه نقشی در قهرمانی قطر داشته است.

نخستین ابر میکروالکترونیک کشور توسط ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان دیجیتال 
معاونت علمی و برنامه ملی میکروالکترونیک و با حمایت صندوق نوآوری و شکوفایی 
راه اندازی شــد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، از ویژگی های این ابرمیکروالکترونیک، اســتفاده 
از به روزتریــن ابزارهای لازم برای طراحی و ســاخت تراشــه های مجتمع آنالوگ، 
دیجیتال و فرکانس بالا در بســته های مختلف نرم افزاری این حوزه بر بهترین بستر 
ســخت افزاری موجود در کشــور است که دسترســی همگانی را در هر نقطه ای از 
کشــور برای متخصصان، اساتید، دانشجویان و شــرکت های دانش بنیان این حوزه 
فراهم می کند.حمایت از شــرکت های دانش بنیان متقاضی توسط صندوق نوآوری 
و شــکوفایی در قالب گرنت های تخصصی مورد تأییــد این صندوق در همکاری با 
برنامه ملی میکروالکترونیک و ستادهای همکار این برنامه صورت می گیرد.همچنین 
اساتید و دانشــجویان این حوزه می توانند از ظرفیت ابر میکروالکترونیک در قالب 
گرنت های تخصیصی برنامه ملی میکروالکترونیک در شبکه آزمایشگاهی فناوری های 
راهبردی استفاده کنند. میزان و نحوه حمایت به زودی از طریق شبکه آزمایشگاهی 
فناوری های راهبردی اطلاع رسانی خواهد شد.کتابخانه های تخصصی طراحی برای 
ساخت نمونه تراشه دانشگاهی مرتبط با فراخوان های برنامه ملی میکروالکترونیک 
از طریق شبکه آزمایشــگاهی فناوری های راهبردی، به صورت خدمات نصب شده 
و آماده بر بستر سیمرغ، در دســترس اساتید منتخب فراخوان قرار خواهد گرفت.
متخصصــان و علاقه مندان این حوزه می توانند پس از مراجعه به ســامانه ابررایانه 
سیمرغ به نشــانی https://simorgh.cloud/index.php/plans/meaas از منوی خدمات 
و زیرمنوی ابر میکروالکترونیک خدمت موردنظر خود را از میان ســه زیرمجموعه 
آنالوگ و ســیگنال مخلوط، فرکانس بالا و دیجیتــال انتخاب کنند.همچنین ذیل 
بخش "اطلاعات بیشتر" هر خدمت، از جزئیات بسته های نرم افزاری آن خدمت اطلاع 
حاصل کنند. علاوه بر این پشــتیبانی از درخواســت نرم افزارهای ویژه و یا خدمات 
فنی دیگر کاربران، از طریق منوی پشــتیبانی ابررایانه سیمرغ و در قالب تیکت به 

"دپارتمان خدمات میکروالکترونیک" قابل انجام خواهد بود.

گروهی متشکل از ۲۰ شرکت فناوری توافق کردند با همکاری یکدیگر  از گسترش 
محتــوای هوش مصنوعی فریبکارانه جلوگیری کنند که فرایندهای انتخابات در 
سراسر جهان را در سال جاری مختل می کند.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از 
رویترز، رشد سریع هوش مصنوعی قادر به تولید متن، تصویر و ویدئو در چندثانیه 
اســت که همین موضوع نگرانی هایی درباره اســتفاده از این فناوری برای ایجاد 
اختلال در انتخابات های سال جاری میلادی، به وجود آورده است.امضا کنندگان 
این توافقنامه که در کنفرانس امنیت مونیخ اعلام شــد، شرکت هایی هستند که 
مدل های هوش مصنوعی مولد برای تولید محتوا می سازند، از جمله از اوپن ای 
آی، مایکروسافت و ادوبی. دیگر امضا کنندگان شامل پلتفرم های اجتماعی مانند 
متا، تیک تاک و ایکس هســتند که با چالش دور نگه داشتن پلتفرم هایشان از 

محتوای مخرب دست وپنجه نرم می کنند.
توافقنامه مذکور شــامل تعهداتی برای همکاری جهت توســعه ابزارهای ردیابی 
تصاویر ، ویدئو و صوت های گمراه کننده تولید شده با هوش مصنوعی، برگزاری 
کمپین آگاهی همگانی برای آموزش به رای دهندگان درباره محتوای فریبکارانه 
و انجام اقداماتی درباره ظهور چنین محتوایی در پلتفرم هایشــان، است.فناوری 
برای شناســایی محتوای تولید شده با هوش مصنوعی یا تایید منبع یک محتوا 
شــامل نصب واترمارک یا تعبیه متا داده در آن اســت. البته در توافقنامه مهلت 
خاصی برای عمل به تعهدات یا شیوه اجرای آنها توسط هر شرکت، تعیین نشده 
اســت.نیک کلگ رییس امور جهانی متا پلتفرمز در این باره می گوید: تصور می 
کنیم کارآمدی این توافقنامه به وســعت شــرکت هایی است که آن را امضا می 
کنند.این درحالی اســت که چندی قبل دیپ فیک صدای رییس جمهور آمریکا 
دردسرســاز شد و تماس های رباتیک با این صوت از حدود ۲5 هزار رای دهنده 
یک ایالت خواســته تا در انتخابات مقدماتی شرکت نکنند. پس از آن کمیسیون 
فدرال ارتباطات آمریکا )FCC( اعلام کرد تماس هایی که با صوت تولید شــده با 

هوش مصنوعی گرفته می شوند، غیرقانونی هستند.
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲5 درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲5 درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲5 درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱5۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹5، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳5۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰5۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰5۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل 5۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

 دوشنبه 8 مرداد 1403  23 محرم 1446  29 جولای 2024
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    سال بیستم    شماره  5456

کاروان ایران در دومین روز المپیک ۲۰۲۴ پاریس در سه رشته نماینده داشت.به گزارش ایسنا، در دومین روز بازی های المپیک ۲۰۲۴ پاریس، کاروان 
ایران در ســه رشته نماینده داشــت. ورزشکاران در قایقرانی رویینگ، تیراندازی و تنیس روی میز به رقابت پرداختند.در ابتدای روز دوم، فاطمه مجلل 
ملی پوش رویینگ و پرچمدار ایران در مراسم اختتامیه توانست به مرحله یک چهارم نهایی صعود کند. شرمینه چهل امیرانی و فاطمه امینی در مرحله 
مقدماتی تفنگ بادی یازدهم و بیست و ششم شدند و از رسیدن به فینال بازماندند. نیما عالمیان نیز در نخستین بازی خود مقابل بازیکن چین تایپه 

شکست خورد و حذف شد. قایق دونفره رویینگ ایران نیز نتوانست به طور مستقیم به نیمه نهایی برود و به شانس مجدد رفت. 

 حذف سه ورزشکار و صعود فاطمه مجلل

    سال بیستم    شماره  5639

واکنش رسانه های عربستانی به پیروزی قاطع النصر برابر استقلال
رسانه های عربستانی به پیروزی قاطع النصر برابر استقلال در دور برگشت یک هشتم نهایی لیگ نخبگان آسیا واکنش نشان دادند.به گزارش ایسنا، جدال استقلال و النصر در دور 
برگشت یک هشتم نهایی لیگ نخبگان آسیا با پیروزی قاطع نماینده عربستان به پایان رسید.النصر در این بازی توانست با ۳ گل استقلال را شکست دهد تا قاطعانه راهی دور بعد شود.

رسانه های عربستانی به این پیروزی النصر واکنشان نشان دادند. الریاضیه " زرد پوشان دست به ابداع زدند و نماینده ایران خداحافظی کرد" اسپورت " زوج رونالدو و دوران النصر را به 
یک چهارم نهایی رساند" الریاض" النصر با بازی مالکانه برنده شد" اسپورت ۲۴ " دوران ستاره بازی بود" الشرق الاوسط " النصر با ۳ گل صعود کرد"
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